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دخالت دولت در صنایع 
بالا دستی و پایین دستی فولاد

رئیس انجمن س��نگ آهن ب��ا بیان اینکه ش��ورای آهن 
و ف��ولاد راه ان��دازی ش��ده اس��ت، گف��ت: نم��ود بیرونی 
بخش��نامه های غلط دولتی، جنگی ب��ود که بین گروه های 
بالادستی و پایین دستی فولاد به راه افتاد. مهرداد اکبریان 
با اش��اره به دلی��ل مهم تخلف و عدم ایف��ای تعهد صنایع 
پایین دس��تی فولاد از جمله ن��وردکاران در بورس، اظهار 

کرد: فشار بر سیاست گذار و تعیین نرخ غیرمنطقی... 4

 تداوم برداشت غیرمجاز
 از معدن آلبلاغ

دو س��الی است که معدن س��رب و روی آلبلاغ اسفراین 
برسر زبان ها افتاد البته در گذشته نیز امر برداشت غیرمجاز 
از این معدن انجام می ش��د اما در ۲ س��ال اخیر برداشت و 
رفت و آمدها به ش��دت افزایش یافت.البته برداش��ت های 
غیرمجاز از معدن آلبلاغ که در پارک ملی ساریگل قرار داد 
س��بب ش��د تا ش��ش نفر نیز جام خود را از دست دهند و 
6تعدادی از افراد نیز مصدوم شوند و همین امر موجب شد...
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 استمرار تولید 
در صنایع دانش محور

مان��دگاری فعالیت در صنای��ع مختلف ازجمله 
صنایع معدنی به الزاماتی نی��از دارد. ازجمله این 
ضروری��ات می توان به توجه ب��ه دانش، تحقیق و 
توسعه اش��اره کرد. درنظر گرفتن  این شاخصه ها 
زمین��ه تولید محص��ولات جدی��د و بهره گیری از 
فناوری ه��ای ن��و را فراهم می کن��د. بدین ترتیب 
می توان به سمت دستاوردهای جدید حرکت کرد. 
درواقع تلاش برای رش��د تحقیق و توسعه می تواند 

به فناوری های نو در مسیر تولید تبدیل...

پیش��رفت در حوزه های مختل��ف صنعتی و 
اقتصادی به الزامی همچون توس��عه تکنولوژی 
نیاز دارد. این توس��عه در برقراری تعامل میان 
مراک��ز علم��ی و آموزش��ی با صنای��ع حاصل 
می ش��ود.  با این وجود، در حال حاضر ش��اهد 
فاصل��ه قابل توجهی میان پتانس��یل های علمی 
و دانش��گاهی کش��ور با نیازهای بخش صنعت 
هستیم چراکه از یک سو دانشگاهیان بر انتقال 

صرف دانش متمرکز شده اند...
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فاصله گیری
 از سرمایه های انسانی

 همسویی صنایع 
با دانش روز

 دانش
 مهره اصلی توسعه صنایع

پایه های فرسوده دانش 
در معادن

 محمد کشانی
  عضو هیات مدیره 
انجمن تولیدکنندگان فولاد
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

دان��ش از الزام��ات اولیه و اساس��ی در مس��یر 
فعالیت های بشری محس��وب می شود. در دنیای 
کنونی نق��ش دانش در صنایع به ش��دت پررنگ 
ش��ده چراک��ه در فق��دان دان��ش، تولید میس��ر 
نمی ش��ود. علاوه بر این، حتی اگر تولید محصولی 
بدون توجه به دانش آغاز شود، نباید به تداوم آن 
امید داش��ت چراکه لزوما اقتصادی نیس��ت.   ۲ 
عنص��ر دانش و فناوری به الزام��ات اولیه فعالیت 
صنایع و تداوم تولید آنها تبدیل شده اند و توسعه 
آنها ضروری به نظر می رس��د. دانش و به دنبال آن 
توسعه فناوری در کشور ما و در صنعت فولاد نیز 
مورد توجه ق��رار دارد تا جایی که به این موضوع 
در مباحث توس��عه ای چشم انداز ۱۴۰۴ نیز اشاره 
شده است.  با این وجود، برای پاسخ به این سوال 
که آیا صنایع فولاد کش��ور همگام با فناوری های 
روز هستند یا خیر، باید انواع محصولات تولید شده 
و روش تولید آنها را جدای از هم مورد توجه قرار 
داد. ب��ا این وجود با نگاهی به محصولات فولادی 
تولیدش��ده در کشور می توان همس��ویی صنایع 
فولاد کش��ور با دانش روز دنیا را بررسی کرد. این 
بررس��ی حکایت از آن دارد ک��ه با وجود اقدامات 
ویژه ای که برای بهبود دانش و توسعه فناوری در 
این صنعت اجرایی ش��ده همچنان صنعت فولاد 

همراه با دانش روز دنیا پیش نرفته است. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
به عنوان مثال، ضریب مصرف انرژی در صنعت 
فولاد ما در مقایسه با استانداردهای جهانی بالاتر 

است. 
رف��ع این چالش ب��ه فناوری های جدیدی نیاز 
دارد. ی��ا مصرف آب در صنعت فولاد کش��ور در 
مقایسه با کش��ورهای اروپایی یا چین به مراتب 
بالات��ر اس��ت. بهره گی��ری از دان��ش روز دنیا و 
فناوری ه��ای جدی��د نقش وی��ژه ای در رفع این 

کمبودها دارد. 
بهره گی��ری از دان��ش روز جه��ان در قال��ب 
فناوری ه��ای نوین به کاهش قیمت تمام ش��ده 
تولی��د در صنای��ع مختلف منجر می ش��ود و در 
همین ح��ال زمینه رقابت پذیری هرچه بیش��تر 
محص��ولات صنعت��ی را در بازار جهان��ی فراهم 
می کن��د. در همین حال، س��ودآوری صنایع نیز 

به مراتب افزایش می یابد.
در ای��ن می��ان، کش��ف دلای��ل عقب ماندگی 
دانش��ی کشور در حوزه صنعت گام نخست برای 
رفع این چالش ها اس��ت. بخ��ش عمده ای از این 
کاستی ها به دنبال تحریم و محدودیت در روابط 
بین المللی ایجاد ش��ده اس��ت. به عن��وان مثال، 
پ��س از برجام قرار بود طرح های توس��عه برخی 
شرکت های فولادی کشور همراه برندهای مطرح 
اروپایی اجرایی شود اما تحریم های مجدد ایالات 
متح��ده علیه ایران نقطه پای��ان این همکاری ها 
ب��ود. درواقع با وج��ود محدودیت های کنونی در 
رواب��ط بین المللی ما با س��ایر کش��ورها، گویی 
درهای کش��ور به روی فناوری های جدید بسته 

شده است.
البت��ه باید خاطرنش��ان ک��رد ک��ه تحریم ها 
مزیت هایی نیز به دنبال داش��ته اس��ت، ازجمله 
آنکه توجه به ظرفیت ه��ای داخلی و بهره گیری 
از توان داخلی کش��ور برای رفع نیازهای صنایع 
جلب ش��ده اس��ت. در چنین ش��رایطی صنایع 
معدنی به ویژه فولادی ها تلاش کرده اند تا از این 
فرصت برای توس��عه دانش داخلی و بومی سازی 
اس��تفاده کنند. البته باید اق��رار کرد همچنان با 
اس��تانداردهای جهانی فاصله داریم و باید برای 

بهبود شرایط تلاش کنیم.
تولی��د با توج��ه ب��ه مزیت ه��ای رقابتی رمز 
مان��دگاری یک صنعت اس��ت. تولید محصولات 
وی��ژه و پیش��رفته یک��ی از ش��اخصه های تولید 
در کن��ار توجه به مزیت های رقابتی اس��ت. اگر 
این ش��اخصه مدنظر نباش��د در آین��ده نزدیک 
ب��ا چالش ه��ای ج��دی روب��ه رو می ش��ویم. در 
همین ح��ال باید به جذب س��رمایه قابل توجه 
به زنجیره فولاد در طول س��ال های گذش��ته و 
 برنامه ری��زی برای تولید ۵۵ میلی��ون تن فولاد

 اشاره کرد. 
انتظار می رود بخش��ی از این س��رمایه گذاری 
ب��ه فناوری های جدید و تولی��د محصولات ویژه 
اختص��اص یاب��د. از جمله این محص��ولات ویژه 
می توان به اسلب های عریض فولادی یا ورق های 
صنعت نفت و گاز و قطعات آلیاژی اش��اره کرد. 
درحال حاض��ر جهان به س��مت و س��وی تولید 
محصولات جدید پیش می رود. بنابراین نباید از 

تولید محصولات جدید بازبمانیم.

 بهره برداری 
از ۴ طرح صنعتی و معدنی

۴ طرح صنعتی و معدنی در استان های هرمزگان، 
کرم��ان و مازن��دران با فرم��ان ویدئوکنفرانس��ی 
رئیس جمه��وری و با حضور وزی��ر صنعت، معدن 
 و تج��ارت و رئیس هی��ات عامل ایمی��درو افتتاح 

شدند.
ب��ه گزارش روابط عمومی ایمیدرو، فاز نخس��ت 
مجتمع گندله س��ازی ۲.۵ میلی��ون تنی مادکوش 
در منطقه ویژه خلیج فارس، اس��کله شماره ۵ بندر 
منطق��ه ویژه صنایع انرژی بر پارس��یان جنوب در 
اس��تان هرم��زگان ب��ا ظرفیت تخلی��ه و بارگیری 
۱.۲میلیون تن، واحد ۵ میلیون تنی گندله س��ازی 
شماره یک ش��رکت گهر زمین در استان کرمان و 
پایانه صادراتی محصولات کشاورزی روماک گستر 

پارس افتتاح شدند.
با راه اندازی این طرح ها که ۸۵۲۰ میلیارد تومان 
سرمایه گذاری شده برای ۱۳۶۰ نفر اشتغال ایجاد 
شده است. با بهره برداری از ۲ کارخانه گندله سازی 
مذک��ور، ۱۴ درصد ب��ه ظرفیت تولی��د گندله در 

کشور افزوده شد.

رئیس هیات عامل ایمیدرو ظرفیت فعلی سرب کشور را 
۷۰ هزارتن اعلام کرد و گفت: با توس��عه مجتمع نخلک و 
تولید حدود ۴۲ هزار تن کنسانتره سرب در این مجموعه، 
بیش از ۴۰ درصد س��رب کش��ور در ای��ن مجتمع تولید 

خواهد شد.
به گزارش روابط عموم��ی ایمیدرو، وجیه الله جعفری که 
در آیی��ن افتتاح و کلنگ زنی پ��روژه و طرح های مجتمع 
نخلک س��خن می گفت، اف��زود: در حال حاضر کل ذخیره 
س��رب دنیا ۹۰.۳ میلیون تن فلز محتوی است. وی با بیان 
اینک��ه ظرفیت ایران در این ماده معدن��ی به ۴.۵ میلیون 
تن می رس��د، گف��ت: ۵ درصد از ظرفیت فوق در کش��ور 
بهره برداری می ش��ود که با اجرای برنامه  های توسعه، باید 

میزان تولید این محصول را افزایش داد.
احیای�مجتمع�نخلک��

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دیگری از 
سخنانش گفت: مشارکت با بخش خصوصی، موجب احیا 

و توسعه مجتمع نخلک شد.
جعفری گف��ت: از نخلک به عنوان پایگاه تاریخی معدن 
یاد می ش��ود و در برهه ای در اینجا مس��ائل گردشگری بر 

فعالیت معدنی غالب شده بود.
وی ادامه داد: با تلاش شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران و در اعلام فراخوان، س��رمایه گذار جذب و برنامه های 

توسعه ای ما در این مجموعه سرعت گرفت.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اعلام اینکه نقش س��ازمان 
های توس��عه ای همچون ایمیدرو، بسترس��ازی در زمینه 
های مختلف است، اظهار داشت: هدف اصلی ما در نخلک، 
رونق تولید و اش��تغالزایی با رعایت مسائل زیست محیطی 
اس��ت که این موارد در ماموریت های سرمایه گذار تعریف 

شد.
توسعه�زیرساخت�در�معدن�و�صنایع�معدنی��

وی در بخش دیگری از س��خنانش با اش��اره به اقدامات 
کلان و اهمیت حوزه زیرساخت در معادن و صنایع معدنی 
کش��ور، گفت: خط انتقال آب خلیج فارس به منظور تامین 

آب صنایع و شرب استان های کم آب عملیاتی شد.
وی ادامه داد: انتقال آب به سیرجان، اردکان و سپس به 
سرچش��مه صورت گرفت و در کنار آن ۲ خط انتقال دیگر 
به اس��تان های اصفهان، خراسان رضوی و جنوبی عملیاتی 

می شود. 
وی یکی از زیرس��اخت های با اهمی��ت در تحقق هدف 
تولی��د ۵۵ میلیون ت��ن فولاد را اح��داث راه آهن در نقاط 

مختلف کشور خواند که نیاز به سرمایه  گذاری ۹.۵ میلیارد 
دلاری دارد. جعف��ری گفت: عملیات احداث جاده مجتمع 
نخل��ک باید در ما ه های آتی انجام ش��ود ت��ا این مجموعه 

شاهد جلوه واقعی خود باشد.
توسعه�اکتشاف�با�هدف�تامین�خوراک��

رئیس هیات عامل ایمیدرو توس��عه اکتش��اف به منظور 
تامین م��واد اولیه در حوزه مع��دن و صنایع معدنی اعلام 
ک��رد و گفت: مجتمع نخلک در بخش اکتش��اف، اقدامات 
قابل توجهی داشته است چراکه پتانسیل این محدوده در 

سرب، مثال زدنی است.
جعفری افزود: ب��ه طور حتم برای تولید حدود ۴۲ هزار 

تن کنسانتره، باید ذخایر بیشتری شناسایی شود. 
برنامه��ریزی�برای�تولید�شمش�سرب��

رئی��س هیات عام��ل همچنین بر ض��رورت رونق تولید 
ش��مش س��رب تاکید کرد و در اینباره گفت: با انجام کار 
کارشناسی در مسائل مرتبط با تولید سرب سولفیدی، باید 

زمینه تولید شمش سرب با راندمان بالا را فراهم کرد.
جعفری با اش��اره به ضرورت کاهش خام فروشی، ادامه 
داد: با برنامه ریزی در ۲ س��ال آینده موضوع تولید شمش 
سرب باید حل شود تا این ارزش افزوده نصیب کشور شود.

هدف�کلان�ایمیدرو��
رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه نگاه ایمیدرو به 
ش��رکت  های زیرمجموعه و تابعه، بنگاه  داری نیست، گفت: 
این سازمان وس��یله ای برای حرکت شرکت  ها و بسترساز 
توسعه اس��ت. وی گفت: طرح های نیمه تمام بسیاری در 
کش��ور وجود دارد و ش��رکت ها بر اس��اس سیاست وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت و ایمیدرو بای��د به دنبال بزرگ 
ش��دن و توسعه امور باشند. وی تحقق این مهم را »اعتقاد 
واقعی به بخش خصوصی« دانس��ت و گفت: با نگاه توسعه 
ای و در چارچوب قوانین، به بزرگ شدن شرکت ها و رونق 

تولید و اشتغال پایدار کمک خواهیم کرد.

نماینده مردم کاش��ان، آران و بیدگل با اشاره به اهمیت 
اقتص��ادی معادن گف��ت: ارتباط هرچه بیش��تر دانش��گاه 
و مع��ادن می تواند مش��کلات فعلی را به حداقل رس��انده 
 و زمین��ه ش��کوفایی اقتص��اد مع��دن را در ای��ران فراهم 

کند.
ج��واد س��اداتی نژاد در گفت وگ��و ب��ا ایراس��ین گف��ت: 
بررسی هایی که در بخش معادن کشور انجام شده حکایت 
از آن دارد که ظرفیت و ظرفیت بالایی در این زمینه وجود 
دارد و درصورت اس��تفاده بهین��ه از امتیازات معدنی ایران 
ن��ه تنها اش��تغالزایی پای��دار بالایی خواهیم داش��ت، بلکه 
ارزش افزوده مناس��بی هم در صنایع پایین دستی به  دست 

می آوریم.
س��اداتی نژاد در ادام��ه اف��زود: مع��ادن در بس��یاری از 
کشورهای صنعتی موتور محرکه اقتصادی و تولید شناخته 
می ش��وند و براس��اس برنامه ریزی های انجام ش��ده در این 
کشورها می بینیم معادن چطور اثرگذاری مثبتی در اقتصاد 
دارند، بنابراین ایران هم می تواند با درنظر گرفتن ظرفیت ها 
تن��وع و امتیازاتی که در اختیار دارد از این ثروت خدادادی 
مناس��بی  ارزش اف��زوده  و  ک��رده  اس��تفاده  خوب��ی   ب��ه 

به دست آورد.
به گفته وی در س��نوات گذش��ته سیاس��ت گذاری های 
نامناس��بی در ای��ن بخ��ش تجربه ش��ده که ب��ه نوعی در 
مناط��ق زمینه رک��ود و البته حذف جای��گاه اقتصاد معدن 
را ایج��اد کرده، درحالی که تنها با ایجاد هماهنگی و دوری 
از هرگونه تصمیم گیری جزیره ای دوباره می توانیم ش��اهد 
رون��ق قاب��ل توجه مع��ادن و نقش آفرینی آنه��ا در اقتصاد 

کشورمان باشیم.
وی معتقد اس��ت ه��م اکنون س��هم مع��دن در اقتصاد 
ایران آنطور که شایس��ته اس��ت تجربه نش��ده، درحالی که 
بارها و بارها در جلس��ات، نشس��ت ها و البته همایش های 
تخصصی اعلام ش��ده و ش��نیده ایم که مع��ادن می توانند 
درآمده��ای نفتی ایران را پوش��ش دهند و به قول معروف 
دلاره��ای نفتی را بجای هزینه ک��ردن در امور جاری برای 
 توس��عه زیرس��اخت ها و نس��ل های بعدی س��رمایه گذاری 

کنیم.
ناظر شورای عالی معادن استان اصفهان همچنین تصریح 
کرد: سیاس��ت گذاری های گذش��ته و مدیری��ت جزیره ای 
تاجایی صنعت معدن کش��ورمان را تحت تاثیر قرار داده که 
جذب س��رمایه و روند سرمایه گذاری در این بخش کاهش 
چشمگیری داش��ته، درحالی که معادن با توجه به جایگاه 

اقتصادی در سراس��ر جهان یکی از جذاب ترین فرصت های 
سرمایه گذاری برای صاحبان سرمایه شناخته می شود.

س��اداتی نژاد درب��اره مش��کلات محیط زیس��تی معادن 
گفت: ای��ن موضوع در واقع موضوعی اس��ت که می توانیم 
از چندی��ن وج��ه ب��ه آن توج��ه داش��ته باش��یم چ��ون 
فعالیت ه��ای معدن��ی به ذات خ��ود اصولا مش��کلی برای 
محیط زیس��ت ایجاد نمی کنند و مدارک و اسناد مشخصی 
در سراس��ر جه��ان برای اثبات این منظ��ور وجود دارد، اما 
نکته اینجاس��ت که هنگام اج��رای قانون ی��ا بهره برداری 
 بعض��ا مش��کلاتی ایج��اد می ش��ود ک��ه این بخ��ش جای 

نگرانی دارد.
رئی��س کمیس��یون کش��اورزی مجل��س تاکی��د ک��رد: 
بررس��ی هایی ک��ه انج��ام ش��ده موی��د این مطلب اس��ت 
ک��ه مش��کل قانونی و کمب��ود تقریب��ا وجود ن��دارد و اما 
بخش عمده ای از مش��کلات و موارد مطرح ش��ده تفاس��یر 
مختلف، س��وء  نظارت ب��ر اجرای قوانی��ن و اجرای صحیح 
آنه��ا درکن��ار بی توجهی عوام��ل بهره برداری مش��کلاتی 
 ایج��اد ک��رده ک��ه برط��رف ش��دن آنه��ا کار دش��واری 

نیست.
وی در ادام��ه افزود: البته یک��ی از راهکارهای مورد نظر 
این اس��ت که با ایجاد ارتباط هرچه بیش��تر میان دانشگاه 
و صنای��ع معدن��ی به گون��ه ای عم��ل کنیم ک��ه حتی اگر 
کوچک ترین مش��کلی از نظر زیست محیطی ایجاد می شود 
آن را ه��م به صفر نزدیک کنیم، دقیقا کاری که در صنایع 
مرتبط معدنی انجام ش��ده و می بینیم اکنون دستاوردهای 

مناسبی هم ثبت شده است.
به گفته س��اداتی نژاد هرچه زمینه ارتب��اط مراکز علمی 
و دانش��گاه ها با صنعت معدن و س��رمایه گذاران این بخش 
بیشتر از قبل باش��د قطعا دستاوردی جز شکوفایی معادن 
و کاه��ش مش��کلات فعل��ی در بخش ه��ای مختلف مثل 

زیست محیطی ندارد.
وی گفت: استفاده درست و دقیق از معادن فرصتی است 
که نباید از دست بدهیم، چون این معادن هستند که مواد 
اولی��ه تولی��د را در اختیار صنایع پایین دس��تی قرار داده و 
زمین��ه تولید و ایج��اد ارزش افزوده را ب��رای اقتصاد ایران 
اس��لامی فراهم می کن��د، بنابراین تمام ت��لاش نمایندگان 
در کمیس��یون تخصص��ی و البته س��ایر کمیس��یون های 
مرتبط این اس��ت ک��ه در آین��ده نزدیک تحول اساس��ی 
 در مع��ادن ای��ران ایجاد و مش��کلات گذش��ته نیز برطرف 

شود.
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مرضیه احقاقی
خبرنگار

مان��دگاری فعالی��ت در صنایع مختلف 
ازجمله صنای��ع معدنی ب��ه الزاماتی نیاز 
دارد. ازجمل��ه این ضروری��ات می توان به 
توجه به دانش، تحقیق و توس��عه اش��اره 
ک��رد. درنظ��ر گرفت��ن  این ش��اخصه ها 
و  جدی��د  محص��ولات  تولی��د  زمین��ه 
بهره گی��ری از فناوری ه��ای ن��و را فراهم 
می کن��د. بدین ترتیب می توان به س��مت 
دس��تاوردهای جدید حرکت کرد. درواقع 
تلاش برای رش��د تحقیق و توسعه می تواند 
به فناوری های نو در مس��یر تولید تبدیل 
ش��ود. در چنین شرایطی از یک سو هزینه 
تولی��د کاه��ش می یابد و از س��وی دیگر 
زمین��ه ارتق��ای س��طح کیف��ی کالاهای 
تولیدی فراهم می ش��ود. بنابراین چنانچه 
از ش��اخصه های یاد ش��ده در مسیر تولید 
بهره گرفته ش��ود، رقابت پذی��ری صنایع 
معدن��ی در بازار داخلی و خارجی افزایش 

خواهد یافت.

استمرار تولید در صنایع دانش محور

سرمقاله

خبر

 همسویی صنایع 
با دانش روز

نقش�کمرنگ�تحقیق�و�توسعهتوسعه�صنعتی�در�مرز�دانش

سخن�پایانی

حسین حمیدزاده، نایب رئیس 
و  تحقیق  انجم��ن  هیات مدیره 
توس��عه و ن��وآوری صنای��ع در 
گفت وگ��و ب��ا »روزگار معدن« 
و در پاس��خ به س��والی مبنی بر 
اهمیت دانش و پژوهش و تاثیر 
آن ب��ر عملک��رد صنایع معدنی 

گفت: توجه به دانش، تحقیق و پژوهش از 
سوی فعالان صنایع معدنی اهمیت دارد، 
چراک��ه صاحب��ان این صنای��ع می توانند 
ضمن آش��نایی با فناوری های روز دنیا به 
س��مت ایجاد ارزش افزوده هرچه بیش��تر 
گام بردارند. در همین حال امکان افزایش 
دامن��ه فعالیت  ای��ن صنعتگران و رش��د 

سودآوری آنان نیز فراهم می شود.
وی در ادام��ه اف��زود: اثرپذیری صنایع 
از دان��ش به قدری جدی اس��ت که از آن 
به عنوان یکی از پارامترهای توسعه یافتگی 
یاد می شود. این پارامترها می توانند تاثیر 
بسزایی در رش��د بهره وری داشته باشند. 
بر همین اساس نیز می توان با بهره گیری 
از تحقیق و توس��عه به س��مت و س��وی 
کاه��ش هزینه های تولید گام برداش��ت. 
ب��دون تردید کاه��ش هزین��ه و افزایش 
بهره وری تاثیر بس��زایی در موفقیت یک 

ایفا می کند؛  مجموعه معدن��ی 
بنابرای��ن باید ب��رای تحقق این 
اه��داف بی��ش از پی��ش تلاش 
گفت: شناخت  کرد. حمیدزاده 
اهمی��ت تحقی��ق و پژوهش و 
اثرگ��ذاری آن در مس��یر بهبود 
مجموع��ه  ی��ک  فعالیت ه��ای 
صنعت��ی ی��ا تولی��دی موجب می ش��ود 
بودج��ه بیش��تری به آن اختص��اص داده 
شود چراکه در چنین شرایطی اختصاص 
هزینه در بخش تحقیق و توسعه به منزله 
س��رمایه گذاری خواه��د ب��ود. در چنین 
ش��رایطی می توان تولید را بهبود بخشید 
ی��ا بهره وری را افزایش داد و درمجموع به 

سمت و سوی پیشرفت گام برداشت.
وی در پایان گفت: شرکت های فعال در 
بخش معدن و صنایع معدنی در گذش��ته 
بودج��ه کمت��ری را به تحقیق و توس��عه 
اختصاص می دادند ام��ا امروز به این باور 
رس��یده اند که بهره گیری از ظرفیت های 
دانش چه تاثی��ر مثبتی بر بهبود عملکرد 
آنها دارد؛ بنابراین بودجه بیش��تری را به 
این ح��وزه اختصاص می دهند و درنتیجه 
ش��اهد موفقیت روزاف��زون در این حوزه 

هستیم.

عل��ی معصوم��ی، دبی��رکل و عض��و 
هیات مدی��ره انجمن تحقیق و توس��عه 
صنای��ع و معادن ای��ران در گفت وگو با  
»روزگار معدن« ضمن اشاره به اهمیت 
دان��ش و ن��وآوری و اثرگ��ذاری آن ب��ر 
عملکرد صنایع معدنی گفت: عصر حاضر 
با تغییر و تحول همراه اس��ت، در چنین 

ش��رایطی نوآوری جایگاه ویژه و ممتازی را به خود 
اختصاص داده است.

وی افزود: در گذش��ته های نه چن��دان دور و در 
دوره انقلاب صنعتی اول، س��رمایه و ماش��ین آلات 
از اهمیت ویژه ای در مس��یر تولید و رقابت پذیری 
یک صنعت برخوردار بودند. با گذش��ت زمان، علم 
و دان��ش جایگاه ممتازی را در این مس��یر به خود 

اختصاص داد. 
بدی��ن ترتی��ب، تحقیق و توس��عه زمین��ه ورود 
محص��ولات جدید به بازارها و رش��د رقابت پذیری 
ای��ن محص��ولات را فراهم کرد  زی��را بهره گیری از 
تحقیق و توس��عه حضور یک محصول در بازارهای 
جدید را تسهیل و زمینه کاهش قیمت ها را فراهم 

می کن��د. بنابراین باید اذعان کرد که طی 
چند س��ال گذشته تحقیق و توسعه تاثیر 
بسزایی در رقایت پذیری صنایع و معادن 

داشته است.
 از آغ��از ده��ه ۹۰ میلادی ن��وآوری و 
اثربخش��ی آن در کس��ب وکارها مط��رح 
ش��د؛ بدین معن��ی که هرچ��ه مدیریت 
یک مجموعه توانمند باش��د، ت��ا زمانی که نوآوری 
م��ورد توج��ه قرار نگی��رد، ب��ا محدودیت هایی در 
عملکرد روبه رو خواهیم شد. نوآوری درحال حاضر 
از جای��گاه ممت��ازی در عملکرد صنای��ع مختلف 
 برخوردار اس��ت تا جایی که آن را بال پرواز صنایع 

می دانند. 
معصومی در ادامه گفت: بخشی از فرآیند نوآوری 
به تولید محصول اختصاص دارد. نوآوری در س��ایر 
حوزه ه��ا مانن��د ف��روش، مدیریت ب��ازار، بازیافت 
ضایع��ات، ارتباط��ات بین المللی، جذب مش��تری، 
ارتباط با مش��تری و تمام��ی زمینه های فعالیت از 

اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
این گون��ه اقدامات می توان��د زمینه حرکت رو به 

جلوی یک مجموعه و رقابت پذیری آن با سایر رقبا 
را فراهم کند. بدون تردید چنانچه یک مجموعه در 
تولید محصولات خود نوآوری داش��ته باشد اما این 
پارامتر در سایر مباحث مانند ورود آن محصول به 
بازار مورد توجه نباش��د، امکان فروش آن به خوبی 

فراهم نمی شود.
این کارشناس در پایان خاطرنشان کرد: نوآوری 
در قالب  سیستمی آنچنان که باید در حوزه معدن 
و صنایع  معدنی مورد توجه نیست. امکان دارد این 
موضوع در برخی شرکت ها و فعالیت ها مورد توجه 

باشد اما همچنان سیستمی نیست. 
کم��ا اینکه این موضوع همچنان در بس��یاری از 
کش��ورها و شرکت های صنعتی و معدنی در سطح 
بین المللی نیز مورد توجه قرار نگرفته است، چراکه 
سیس��تمی ش��دن نوآوری و جاری ش��دن آن در 

شرکت ها قدمت چندان طولانی ندارد.
 البت��ه درحال حاضر ای��ن باور اثبات ش��ده که 
چنانچه می خواهی��د یک بنگاه صنعتی زنده بماند 
و فعالی��ت خود را ادامه دهد، اس��تمرار در نوآوری 

ضروری است.

در دنیای کنونی دانش محوری در اولویت بس��یاری از س��ازمان ها قرار گرفته 
اس��ت، تا جایی که از دانش با عنوان س��رمایه س��ازمانی یاد می شود. دانش در 

صنای��ع مختلف نیز مورد توجه ق��رار دارد. درواقع بهره گی��ری از ظرفیت های 
دانشی تاثیر بسزایی بر بهبود عملکرد صنایع دارد. 
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پایه های فرسوده دانش در معادن
گروه معدن

مهندس��ی معدن و صنعت معدنکاری به عنوان 
ی��ک صنعت بالادس��تی محس��وب ش��ده که 
تامین کنن��ده نی��از اصلی و عمده تمدن بش��ر 
از دیرب��از تا امروز ب��وده اس��ت. از جمله مواد 
و مصال��ح مصرفی س��ایر صنای��ع مانند مس، 
سرب، روی، طلا، سنگ های س��اختمانی و... . 
امروزه با گس��ترش فناوری و صنع��ت، نیاز به 
مواد اس��تراتژیک معدنی شده و همچنین برای 
تامین پایدار مصالح معدنی به عنوان مواد اولیه 
صنای��ع پایین دس��ت، نیاز به طراح��ی معادن 
بزرگ تر و عمیق تر اس��ت که با بزرگ تر ش��دن 
معادن پیچیدگی های مهندس��ی و طراحی آنها 
نی��ز افزایش می یابد.  اکنون این س��وال مطرح 
می ش��ود که با توجه به ضرورت استفاده از علم 
مهندسی در اس��تخراج ها و اکتشافات معدنی، 
آم��وزش تخصصی در این حوزه تا چه حد بوده 
و برنامه ه��ای آینده در ای��ن بخش چه تاثیری 

بر سطح علمی مهندسی معدنی کشور دارد؟ 
ب��ه مناس��بت روز مهن��دس در ای��ن ش��ماره  
»روزگار معدن« برای پاسخ به سوالات یادشده 

به گفت وگو با کارشناسان پرداخته ایم. 

باوج��ود غن��ی بودن ای��ران از ذخای��ر معدنی 
و بس��تر مناس��ب برای توس��عه معدن، پیشرفت 
مناس��ب و کافی در بخش های مختلف این حوزه 
در کش��ور ایجاد نشده و شاهد برخی از کمبودها 

در بخش مهندسی معادن هستیم.
از نظر بینش مهندس��ی و تحصیلات در ایران، 
دارای بس��یاری از نخبگان دانشگاهی و تیم های 
مهندس��ی معدنی هس��تیم و افراد تحصیلکرده 
و اس��تادان این رش��ته، از لحاظ علمی و توانایی 
مهندس��ی در سطح خوبی از مقیاس های جهانی 
قرار دارن��د به ویژه دانش��جویان دانش��کده فنی 
دانش��گاه امیرکبیر دارای قابلی��ت و توانایی های 
بس��یار بوده که نمی توان آنه��ا را نادیده گرفت. 
بنابرای��ن، در بخ��ش تحصی��لات دانش��گاهی و 
وجود مهندس��ان توانمند معدن��ی درحال حاضر 
مش��کل مه��م و بزرگ��ی نداش��ته و همچنین از 
ای��ن نظر موقعی��ت برای ارتقای س��طح دانش و 
بینش مهندس��ی معدن در کشور ما وجود دارد. 
اما متاس��فانه از جه��ت اس��تخدام و بکارگیری 
دانش��جویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی، کشور 

ما در جایگاه بسیار ضعیفی قرار دارد. 
در رون��د مدیری��ت معادن از س��وی صاحبان 
معدنی، شاهد هستیم که اغلب از دانش آموختگان 
این عرصه اس��تفاده نمی شود. در ادامه این اتفاق 
مهندس��ان و فعالان معدن��ی و فارغ التحصیلان 
دانشگاهی در مشاغل نامناسب شروع به فعالیت 
کرده و در زمینه های غیرمرتبطی از آنها استفاده 

می شود. 
باعث تاس��ف اس��ت که با وجود معادن بسیار 
زیاد و ظرفیت های معدنی بالقوه در سراسر ایران، 
شاهد هس��تیم مهندس��ی معدن و علوم مرتبط 
معدنی در جامعه و بازار کار کشور رونق چندانی 
ندارد. مس��ئله ش��ایان توجه دیگر آن اس��ت که 
برای برخی از شاغلان در این بخش که به عنوان 
مسئول فنی هستند، حقوق مکفی درنظر گرفته 
نش��ده و همین موضوع مشکلات زیادی را برای 
مهندس��ان مع��دن به  وج��ود م��ی آورد. یکی از 
دلایل کمبود فضای بازار کار برای مهندس��ان و 
فارغ التحصیلان معدنی نیز آن است که برخی از 
معادن هنوز به صورت سنتی فعالیت می کنند و 
مهندسی معدنی را به طور علمی وارد روند کاری 
خود نکرده اند. برخی دیگر نیز از ابتدای تاسیس 
و ش��روع فعالیت، کارمندان و کارگرانی را داشته 
و به ندرت مهندس معدن جدید جذب می کنند. 
ای��ن روند ادام��ه دار اس��ت و جای خال��ی برای 
مهندس��ان معدنی و فارغ التحصیلان این رش��ته 
وجود ن��دارد، مگر آنکه مع��دن جدیدی احداث 
ش��ود و برای بخش مهندس��ی معدن و مسئول 

فنی خود اعلام نیاز کند.
خوش��بختانه امروزه به دلیل ال��زام بکارگیری 
مس��ئولان فن��ی در بخ��ش مع��دن ب��ه دلی��ل 
رعای��ت یکی از م��وارد دریافت پروانه اکتش��اف 
و بهره ب��رداری، بهره ب��ردار ملزم به اس��تفاده از 
مس��ئولان فن��ی مهندس��ی معدن ش��ده و این 
موضوع نسبت به سابق ش��رایط اشتغال را برای 
مهندس��ان مع��دن کم��ی هموارتر کرده اس��ت  
چرا که چندی اس��ت هر بهره بردار برای دریافت 
پروانه اکتش��اف و بهره ب��رداری ملزم به همکاری 
ب��ا مهندس معدن برای علمی بودن روند فعالیت 
خود شده اس��ت. امیدواریم در ادامه با همکاری 
س��ازمان نظام مهندسی و سایر نهاد های مربوط، 
ارتب��اط بی��ن جامع��ه دانش��گاهی و فع��الان و 
صاحبان معادن بیشتر ش��ده و ضمن ایجاد بازار 
کار و اش��تغالزایی در این بخش، فارغ التحصیلان 
رش��ته معدن با کس��ب تجربه به ویژه پروژه های 
عملی، از علم خود اس��تفاده بهین��ه کرده و گام 
 در راه پیش��رفت و توس��عه حوزه معدنی کش��ور 

بردارند. 
ام��ا نمی ت��وان فقط ب��ه ظرفیت های ش��غلی 
دولت��ی و معادن خصوصی تکیه کرد. پیش��نهاد 
آنکه فارغ التحصیلان، مهندس��ان معدن و جامعه 
دانش��گاهی کشور صرفا به دنبال استخدام اداری 
و دولت��ی نبوده و خود به عنوان یک فعال معدنی 
ش��روع ب��ه کار کنند. ب��ا اس��تفاده از علم خود 
راه��ی پیدا ک��رده و از علم معدنی خود ش��روع 
ب��ه بهره برداری کنن��د که این موض��وع علاوه بر 
اشتغالزایی، در جهت پیش��رفت و آبادانی بخش 

معدنی کشور قدمی مثبت و موثر خواهد بود.

یادداشت

 شهناز نوایی
 معاون سازمان صنعت، معدن
 و تجارت استان تهران

بهره گیری  از دانش کارشناسان خبره خارجی

طراحی یکی از مهم ترین بخش هاست

نیاز به بازآموزی و به روزشدن اطلاعات داریم 

تعامل جایگزین تقابل محیط زیست و معدن شود 

نیاز به نگارش گزارش های بین المللی

استفاده از اطلاعات روز دنیا

ضرورت صرف هزینه و زمان برای کسب آموزش 

سخن پایانی

سارا یوسفی فر، کارشناس زمین شناسی اقتصاد 
درب��اره برگ��زاری دوره های آموزش��ی معدنی و 
زیس��ت محیطی از اکتش��اف تا فرآوری از سوی 
مجموعه ه��ای متخص��ص ب��ه  »روزگار معدن« 
گفت: این آموزش ها تاکنون از س��وی نهادهایی 
مانن��د نظام مهندس��ی مع��دن انجام می ش��د. 
به ط��ور قطع تنها برگزاری دوره های تئوری برای 

آموزش افراد کافی نخواهد بود و این در حالی است که در 
دانش��گاه ها نیز با وجود نیاز دانشجویان معدن، از برگزاری 

دوره های تئوریک کاربردی خبری نیست.
او معتقد اس��ت می توان از کارشناس��ان خبره و باتجربه 
ایرانی که در دیگر کشورها مطرح و در حال فعالیت هستند 
دعوت کرده و از دانش آنها برای توسعه و رشد فعالیت های 

معدنی همسو با مس��ائل زیست محیطی استفاده 
ک��رد. البته کس��ب تجربه برای فع��الان معدنی 
دانش آموخت��گان  از  ایران��ی  کارشناس��ان  و 
دیگر کش��ورها نی��ز موثر خواهد بود. اما مس��لم 
اس��ت که در صورت وجود مش��کل در س��اختار 
 آموزش��ی، بقی��ه قس��مت ها نیز دچار دش��واری 

خواهند شد.
یوس��فی فر در ادامه بیان کرد: در ای��ران آنچنان که باید 
از کارشناس��ان و فعالان معدنی حمایت نش��ده و بسیاری 
از آنه��ا ب��ه ناچ��ار عضو مجام��ع نظام مهندس��ی خارج از 
ایران می ش��وند. بنابراین، اگر س��طح کاربردی و آموزشی 
 در ای��ران افزای��ش پی��دا نکند رش��دی در ح��وزه معدن

 نخواهیم داشت.

 احمد حمام��ی تتماج، کارش��ناس 
اکتش��اف معدنی ب��ه »روزگار معدن«  
گف��ت: برنامه های مختلف��ی در حوزه 
معدن و صنایع معدنی با طیف وسیعی 
وج��ود دارد و می ت��وان ب��ه م��واردی 
همچ��ون انج��ام طرح های پژوهش��ی 
کارب��ردی، ارائ��ه دان��ش فن��ی تولید 

صنعتی محصولات جدید، ارزیابی فنی و اقتصادی 
بهینه س��ازی  در  مش��اوره  معدن��ی،  پروژه ه��ای 
محصولات تولیدی و استانداردسازی، ارائه خدمات 
تخصصی آزمایش��گاهی و نمونه های آزمایشی در 
زمینه های مختلف مهندسی معدن و محیط زیست 

اشاره  کرد. 
او بی��ان کرد: طراحی معادن روباز و زیرزمینی، 
طراحی کارخانه فرآوری م��واد معدنی، مطالعات 
زیس��ت محیطی پروژه ه��ای معدن��ی، طراحی و 

س��اخت نرم افزاره��ای فن��ی در زمینه 
مهندسی معدن و محیط زیست معدنی، 
دس��تورالعمل ها،  اس��تانداردها،  تدوین 
ضوابط و معیارها در بخش های اکتشاف، 
اس��تخراج، مکانیک س��نگ، فرآوری و 
محیط زیس��ت معدنی، ارزیابی و تخمین 
ذخیره ظرفیت ه��ای معدنی نیز از دیگر 
طرح هایی اس��ت که م��ورد توجه معدن��کاران و 

فعالان معدنی قرار می گیرد.
حمام��ی تتماج بر این باور اس��ت که بررس��ی 
عل��وم و فنون نوین مانن��د بی��و و نانوفناوری در 
محیط زیس��ت مع��دن و ف��رآوری م��واد معدنی، 
استحصال و بازیابی مواد و فلزات گرانبها و عناصر 
ن��ادر خاکی از کانس��نگ ها و باطله های معدنی و 
پس��ماندهای سایر صنایع، طراحی سدهای باطله، 
فعالیت های آموزش��ی و تخصص��ی در زمینه های 

تخصصی مهندس��ی معدن و محیط زیس��ت جزو 
مباحثی اس��ت که می تواند زمین��ه معدنکاری را 
همسو با قوانین زیست محیطی و آسیب نرساندن 

به آن فراهم کند. 
به گفته این کارشناس اکتشاف، در صورتی  که 
برنامه ای برای دفع باطله ها و پسماندهای معدنی 
نداشته باش��یم، فعالیت در این حوزه مشکلات و 
خطرات زیست محیطی بسیاری را به همراه خواهد 
آورد.  وی اف��زود: برگ��زاری دوره ه��ای تخصصی 
برای طراحی مع��ادن و کارخانه های فرآوری مواد 
معدنی، آموزش مدیریت باطله ها و پس��ماندهای 
معدن��ی، دوره ه��ای ارزیاب��ی فن��ی و اقتص��ادی 
پروژه ه��ای معدنی، دوره های آموزش نرم افزارهای 
مختلف معدنی و محیط زیس��ت معدنی، ایمنی و 
بازرس��ی در معادن و صنای��ع معدنی نیز می تواند 

معدنکاران را برای اجرای پروژه ها آماده کند.

 بهن��از س��توده، فعال معدنی ک��ه تجربه فعالیت 
۲۵ساله در این حوزه دارد، درباره مباحث آموزشی 
و زیس��ت محیطی بخش معدن به »روزگار معدن«  
گف��ت: در ۲۵س��ال گذش��ته در بخ��ش مع��دن و 
زیربخش ه��ای مربوط آن به نظر می رس��د آموزش 
تنها به بخش دانشگاهی محدود شده و کارشناسان 
بعد از فارغ التحصیلی به غیر از تعداد بس��یار اندکی 
به دنبال بازآموزی و به روز ش��دن اطلاعات و دانش 

خود نیستند. 
به گفته این عضو س��ازمان نظام مهندسی معدن، 
موضوع مهم دیگری که می توان به آن اش��اره کرد 
انگیزه نداشتن استادان دانشگاهی برای به روز کردن 
اطلاع��ات خود در بخ��ش نرم افزاری و اس��تفاده از 

فناوری ه��ای نوی��ن رایانه ای و همچنی��ن آموزش 
اس��تفاده از ماش��ین آلات مدرن و ب��ه روز در بخش 
مع��دن و آموزش بوده و س��بب گلایه دانش��جویان 

حوزه معدن شده است. 
بهناز س��توده افزود: چه بس��یار با دانش��جویانی 
برخورد داشتم که گلایه شان از بی کفایتی و ناکافی 

بودن دانش استادان  بود.
به ب��اور من، نخس��ت بای��د نیازس��نجی کرد تا 
ب��ا توجه ب��ه م��اده معدنی ک��ه اولویت ب��ازار، آن 
را تعیی��ن می کن��د معدنکاری آغاز ش��ود، س��پس 
روش ه��ای جدید اکتش��اف، اس��تخراج و فرآوری 
پیگی��ری  و  داده  آم��وزش  را  معدن��ی  م��اده   آن 

کنیم.

 احم��د آذرگون، کارش��ناس اکتش��افات معدنی 
معتقد است نخستین موضوعی که از محیط زیست 
و مع��دن در ذهنمان تداعی می ش��ود تقابل این ۲ 

نهاد به جای تعامل میان آنهاست.
او درباره بحث آموزش و مباحث زیس��ت محیطی 
نیز به »روزگار معدن« گفت: در فعالیت های معدن، 
موضوع محیط زیس��ت از ابتدای عملیات اکتش��اف 

)مناطق حفاظت ش��ده و حی��ات  وحش( تا هن��گام عملیات 
اس��تخراج و فرآوری و در نهای��ت پایان عمر معدن و عملیات 
مرم��ت و احیای منطقه معدن��کاری را دربرمی گیرد. بنابراین 
باید در دوره های آموزش��ی و دانش��گاهی، واحدی برای این 
مبحث یعنی لزوم توجه به محیط زیست در معدنکاری، حفظ 

و احی��ای دوباره آن در نظر گرفته و به دانش��جویان 
ارائه شود. البته در ۲ سال اخیر با تغییر برنامه درسی 
 مقطع کارشناس��ی، این موضوع تا حدی اعمال شده 

است.
ای��ن کارش��ناس اکتش��افات معدنی ادام��ه داد: 
خوشبختانه در آزمون کارشناسی ارشد طی سال های 
اخیر، گرایش��ی با عنوان معدن و محیط زیست ارائه 
ش��د که جای تش��کر دارد. ش��روع چنین حرکت��ی می تواند 
 آین��ده مطلوبی برای حفظ محیط زیس��ت مع��ادن به ارمغان

آورد. 
 آذرگ��ون معتقد اس��ت با توج��ه به اینکه محیط زیس��ت 
به دس��ت بش��ر دس��تکاری ش��ده و نیازمند ترمیم، اصلاح و 

بازگردان��دن آن به حالت طبیعی و مش��ابه اولیه اس��ت، لازم 
اس��ت این امر از س��وی معدنکاران به طور جدی مورد توجه 
قرار گیرد. این در حالی اس��ت که بر اس��اس تحقیقات، بحث 
احیا و مرمت معادن در بس��یاری از اس��تان ها ازجمله فارس 

نادیده گرفته شده است.
این کارش��ناس اکتش��افات معدنی تاکید ک��رد: با توجه به 
بحران کم آبی و خشکس��الی در بخش گس��ترده ای از کشور 
و ارتباط مس��تقیم مناب��ع آب زیرزمینی با محیط زیس��ت و 
معدنکاری، باید این نکته را مورد توجه قرار داد که هر عملی 
منجر به آسیب رس��اندن به محیط زیس��ت، آلودگی و کاهش 
منابع آب زیرزمینی ش��ود نتیجه ای جز متضرر ش��دن بش��ر 

نخواهد داشت.

 محسن نجاران، فعال بخش ژئوشیمی نیز درباره 
مباحث آموزشی در بخش معدن به »روزگار معدن« 
گفت: صلاحیت کارشناسان معدنی تنها به تحصیلات 
و آموزش��ی که اف��راد دیده اند، محدود نمی ش��ود. 
در واقع در مبحث زمین شناسی تجربه و کار عملیاتی 
بهترین آموزش اس��ت و اگر برای رش��د و پیشرفت 
در بخش مع��دن تنها به دعوت از بزرگان این حوزه 

 بسنده کنیم و فقط به جنبه تئوری آن بپردازیم، شرایط تغییر
 نخواهد کرد.

وی بی��ان ک��رد: یک��ی از بحث ه��ای مه��م در رش��ته های 
زمین شناس��ی و معدنی نوش��تن گزارش در سطح بین المللی 
اس��ت ک��ه ب��ا در اختیار داش��تن اطلاع��ات کام��ل و دقیق 
زمین��ه ب��رای گزارش نویس��ی و سندس��ازی فراه��م خواهد 

ب��ودن تجهی��زات و  اس��تاندارد  ش��د. همچنی��ن 
آزمایش��گاه ها و حض��ور نیروه��ای ماه��ر از دیگ��ر 
 موضوع��ات مورد نیاز ب��رای تهیه گزارش مس��تند

است. 
ن��گارش گزارش صحیح بین المللی و سندس��ازی 
بای��د بر مبنای اص��ول صحیح عملیات��ی و نظام مند 
اس��توار ش��ود که در ایران وجود نداشته و درنهایت 

نگارش آن نیز امکان ندارد.
نج��اران درب��اره مباح��ث آموزش��ی در بخ��ش مع��دن و 
محیط زیست نیز گفت: اکتش��اف، استخراج و فرآوری همگی 
وابسته به یکدیگر هستند که بهترین آموزش برای کارشناسان 
در بخش های مختلف معدنکاری یادگیری علوم وابس��ته است 

تا به تصمیم گیری بهتر و منطقی کمک کند.

فریبا میری، کارش��ناس مع��دن  درباره 
تاثی��ر آموزش معدن��کاران و افراد فعال در 
این حوزه با هدف حمایت از محیط زیست 
ب��ه »روزگار مع��دن« گف��ت: اس��تفاده از 
آخرین اطلاع��ات روز دنیا در حوزه معدن 
و محیط زیس��ت و شناس��ایی ضعف ه��ای 
موج��ود در بخ��ش آم��وزش و تحقیقات 
 و رف��ع آنه��ا جزو م��وارد مهم محس��وب 

می شود. 
همچنی��ن از آنج��ا که بخ��ش معدن و 
صنایع معدنی جایگاه خاصی در اشتغال و 
اقتصاد کشور دارد، باید روش های صحیح 
س��رمایه گذاری در آن آموزش داده شود و 
بین دانش��گاه و صنع��ت و معدن همکاری 
متقاب��ل وجود داش��ته باش��د و دانش��گاه 

به تنهایی عهده دار این موضوع نباشد.

و  مع��دن  بخ��ش  اس��ت  معتق��د  وی 
محیط زیست نیاز به نیروی ماهر، خلاق و 
کارآمد دارد. این در حالی است که متاسفانه 
با وجود افزایش قابل توجه فارغ التحصیلان 
رشته مهندسی معدن، فارغ التحصیلان این 
رشته آمادگی ورود به این بخش را نداشته 
و بای��د در ابتدا به کس��ب تجربه بپردازند 
 و ای��ن موض��وع نش��ان دهنده ضعف نظام

آموزشی است.
میری بر این باور است که باید برنامه های 
آموزشی در این بخش منطبق با پیشرفت 
فناوری و نیاز کش��ور باش��د زیرا بسیاری 
از مشکلات و خس��ارت هایی که در زمینه 
مع��دن و صنعت به ویژه در محیط زیس��ت 
و ایمنی معدن به وجود می آید، ناش��ی از 

ضعف آموزش است.

 علیرض��ا خداپرس��ت، فعال و 
ط��راح معدن��ی درب��اره مباحث 
و  مع��دن  ح��وزه  در  آموزش��ی 
محیط زیست به »روزگار معدن«  
گفت: ب��ه طور قط��ع باتوجه به 
مطالع��ات قبلی و علاقه مندی به 
تکمی��ل و افزای��ش تجربیات در 

ای��ن حوزه، بح��ث بهینه س��ازی و برگزاری 
کلاس های بین المللی با همکاری موسس��ه 
»ام اوال«  را پیش��نهاد می کن��م. در واقع اگر 
کسی بخواهد مطالعاتی در سطح بین المللی 
داش��ته باش��د نیازمند صرف هزینه و زمان 
اس��ت. ای��ن فعال و ط��راح معدن��ی معتقد 

اس��ت پرداخ��ت هزین��ه در برابر 
دریافت دانش روز دنیا، امری لازم 
و ضروری برای پیش��برد اهداف در 

حوزه معدن است. 
اینک��ه  بی��ان  ب��ا  خداپرس��ت 
درحال حاض��ر دوره های آموزش��ی 
ای��ران برگ��زار می ش��ود  ک��ه در 
اس��تانداردهای لازم را ن��دارد و گ��واه این 
امر ش��رایط کنونی و س��طح پیش��رفت در 
ح��وزه معدنکاری اس��ت، گف��ت: در دیگر 
کشورها شاهد هس��تیم نیروهای متخصص 
ایران��ی در قالب ی��ک مجموع��ه فعالیت و 
مطالع��ات زی��ادی در زمینه بهینه س��ازی 

مع��ادن زیرزمین��ی، برنامه ری��زی تولید با 
 بهره گی��ری از نرم افزارهای به روز در دس��ت 

دارند.
 این در حالی اس��ت که در ایران برنامه ای 
ب��رای طراح��ی مع��ادن روب��از، طراحی و 
برنامه ری��زی تولید، بیش��ینه ک��ردن ارزش 
خالص فعلی و کم کردن نسبت باطله برداری 
و... در معدن را پیگیری نمی کنند یا ندارند.
خداپرس��ت تاکی��د ک��رد: ه��ر مجموعه ای 
می توان��د ب��ا دعوت از مش��اوران ت��راز اول 
خارجی در اجرای پروژه ها کارشناسان فعال 
در پروژه را راهنمایی کرده و با پرورش آنها 

باعث بهبود شرایط معدنکاران شود.

مهندس��ی معدن در کشور ما متاس��فانه علاوه بر 
دارای  گفته ش��ده،  آموزش��ی  نقصان ه��ای  تم��ام 
کمبودهای بسیار زیادی اس��ت. از جمله آنکه برای 
فارغ التحصیلان این رشته، ظرفیت مناسبی در بازار 
کار درنظر گرفته نش��ده و این موض��وع می تواند بر 
جامعه مهندس��ی مع��دن در س��ال های آینده اثری 
منف��ی بگذارد و جامعه مهندس��ی کش��ور از لحاظ 
ظرفیت های علمی و مهندس��ی معدنی، خالی شود. 
ای��ن اتفاق با وجود آنکه کش��ور ما از نظر معدنی در 
دنیا جایگاه ویژه ای دارد، می تواند مشکل بزرگی در 
سال های آینده برای کشور و جامعه معدنی ما ایجاد 

کند.

مهندسی معدن مجموعه علوم و فنونی است که از اکتشاف 
یک کانسار )ذخیره معدنی با ارزش اقتصادی( آغاز می شود و 
تا فرآوری آن ادامه می یابد. مهندسی معدن نخستین علمی 

است که بشریت از ابتدا تاکنون با آن ارتباط نزدیکی داشته  
است. 

از آغ��از تم��دن م��ردم ش��روع به اس��تفاده از س��نگ و 

س��رامیک کرده تا بعدها که بهره برداری از فلزات س��طحی 
و نزدیک به س��طح زمین آغاز شد. مهندسی معدن به عنوان 
نخستین رشته مهندس��ی آکادمیک تاریخ برای نخستین بار 

در انگلس��تان پایه گ��ذاری ش��د. این حرفه به علت ش��رایط 
 س��خت کاری، یک��ی از ۱۰ حرفه دش��وار جهان ش��ناخته

 شده  است.

فاصلهگیری
ازسرمایههایانسانی



صنایع فلزی و غیرفلزی
یکشنبه

 3 اسفند 1399
 9 رجب 1442

 21 فوریه 2021
 سال سوم  شماره 557

مدیرعام��ل ذوب آهن اصفهان ب��ا بیان اینکه 
این ش��رکت موافق عرضه سنگ آهن در بورس 
کالاس��ت به بازار س��هام اش��اره ک��رد و گفت: 
قیمت های فعلی س��هام بس��یاری از شرکت ها 
به خصوص در ح��وزه صنعتی و معدنی انصاف 
نیست که با توجه به برنامه های سازمان بورس 
به بازگش��ت اعتماد مردم و بهبود شرایط بازار 

سهام و سهامداران خوش  بین هستیم.
به گ��زارش کالاخب��ر، منصور ی��زدی زاده به 
عرضه کل زنجیره فولاد به خصوص سنگ آهن 
در بورس کالا اش��اره کرد و اظه��ار کرد: انجام 
معام��ات تمامی زنجیره ف��ولاد در بورس کالا 
دیر یا زود در زمینه شفاف سازی و بهبود تامین 
نیاز واحدها در شرایط رقابتی باید اتفاق بیافتد 
و از ای��ن رو از ورود س��نگ آهن ب��ه بورس کالا 

استقبال می کنیم.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان افزود: نخستین 
عرضه سنگ آهن در بورس کالا در فرآیند تالار 
حراج باز به تازگی عملیاتی ش��د که ذوب آهن 
نیز به عنوان خریدار در این معامله شرکت کرد 
که استمرار این عرضه ها به تامین بدون دغدغه 

نیاز مصرف کنندگان منجر می شود.
وی گفت: یکی از حساسیت های مهم درمورد 
عرض��ه س��نگ آهن در ب��ورس کالا این اس��ت 
ک��ه تنه��ا مصرف کننده س��نگ آهن دانه بندی 
ذوب آهن اس��ت و مابقی واحدهای فولادی نیاز 
به این نوع س��نگ آهن ندارن��د در نتیجه نباید 
اجازه داد یکس��ری افراد از ای��ن موضوع برای 
سیگنال دهی به نرخ کنس��انتره استفاده کنند 

و شایعه پراکنی نمایند.
یزدی زاده خاطرنش��ان کرد: امروز کش��ور با 
مازاد عرضه فولاد مواجه اس��ت اما این مازاد در 
مورد سنگ آهن، کنس��انتره و گندله نیز صدق 
می کند؟ پاس��خ واضح اس��ت در یک بخش از 
زنجیره نظیر سنگ آهن به واسطه کمبود و عدم 
سرمایه گذاری کافی و حضور واحدهای مربوطه 

در پایین دست و غافل شدن از اکتشافات، شاهد 
تقاضای زیادی هستیم و به این ترتیب در حوزه 
تنظیم بازار سنگ آهن، کنسانتره، گندله و سایر 
 محصولات باید با حساس��یت و دقت بالا عمل 

کرد.
مدیرعام��ل ذوب آهن مطرح ک��رد: در طرف 
مقاب��ل در انته��ای زنجیره فولاد م��ازاد عرضه 
دی��ده می ش��ود و در نتیجه رقاب��ت این بخش 
نمی تواند مانند ابتدای زنجیره باش��د در همین 
رابطه پیشنهاد ما به معاون معدنی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت این بود که یک میزان حداقلی 
س��نگ آهن به عنوان س��همیه مصرف واحدها 
تعری��ف و مابق��ی به عن��وان مازاد بر س��همیه 
واحدها در بورس کالا عرضه ش��ود و درصورت 
نبود مش��تری، صادرات صورت گیرد. اگرچه به 
عقیده من ص��ادرات مواد اولی��ه اصا منطقی 
نیست و ذخایر باید حفظ شود تا حجم سرمایه 
گذاری های سنگینی که در حوزه فولاد شده به 

پیشتوانه این مواد حفظ شود.
برخی�ها�از�شفافیت�فرار�می�کنند��

وی در ادام��ه درب��اره ع��دم عرض��ه مکفی 
محصولات برخ��ی واحدهای پایین دس��ت در 
ب��ورس کالا اظه��ار ک��رد: موضوع اساس��ی در 
این حوزه، ش��فافیت است و ش��رکت هایی که 
بهانه ه��ای مختل��ف عرضه کافی و مس��تمر در 
ب��ورس کالا ندارند، ش��فافیت را ب��ه نفع خود 

نمی بینند.
ی��زدی زاده تنها راهکار ب��رای افزایش عرضه 

ای��ن واحدها را تکلیف آنها برای ش��فاف بودن 
عن��وان ک��رد و گف��ت: راه��کاری ک��ه وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت در ای��ن خصوص در 
پی��ش گرفت��ه و خری��داران ش��مش را مکلف 
ب��ه عرض��ه محص��ول در ب��ورس کرده اس��ت 
 راهکار بس��یار مناس��بی برای نظارت و افزایش 

عرضه ها است.
وی ادامه داد: پیش��نهاد م��ا در یک دوره ای 
این بود که ش��رکت های پایین دس��ت فولاد در 
ابتدا محصول خ��ود را در بورس کالا به فروش 
برس��انند سپس با شفاف ش��دن میزان فروش 
آنه��ا، هفت��ه بع��د در روندی ب��دون دغدغه از 
بورس کالا ش��مش خریداری کنند که البته در 
آن بره��ه همدلی ملی برای اجرای این ش��یوه 

شکل نگرفت.
مدیرعام��ل ذوب آه��ن اصفهان اع��ام کرد: 
بای��د واحده��ا در زنجیره تولید فولاد به س��ود 
منطقی خود قانع باش��ند ت��ا قیمت های واقعی 
در بازار حاکم شود تا عاوه بر حمایت از مصرف 
کنندگان، سهامداران نیز از سرمایه گذاری خود 
و خرید سهام ش��رکت ها ناامید نشده و از سود 

منطقی بی بهره نمانند.
اعتم�اد��� بازگش�ت� ب�ه� خوش�بین�ی�

سهامداران
وی در پایان درباره چشم انداز بازار سهام نیز 
گفت: به آینده س��هام امیدوار هس��تیم، اگرچه 
بی اعتمادی در بازار شکل گرفته است اما برنامه 
هایی در دستور کار رئیس جدید سازمان بورس 
از جمله تشکیل میز تخصصی صنایع معدنی و 
فلزی قرار دارد که می تواند در بازگشت اعتماد 
سهامداران به بازار کمک ویژه ای کند؛ عاوه بر 
این قیمت های فعلی سهام بسیاری از شرکت ها 
به خصوص در ح��وزه صنعتی و معدنی انصاف 
نب��وده و این موض��وع نیز به معن��ای ارزندگی 
س��هام ش��رکت ها و نزدیک بودن بهبود شرایط 

است.

مدیرعام��ل ش��رکت معدن��ی و صنعتی 
چادرمل��و، ضمن ش��جاعانه توصیف کردن 
تصمی��م رئیس جمه��وری محت��رم و وزیر 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در تامین نیاز 
آب شیرین اس��تان های خراسان جنوبی و 
رضوی و اصفهان از مس��یر خط موجود آب 
ش��یرین خلیج فارس گفت: چادرملو بعنوان 
یکی از س��هامداران عمده این پروژه عظیم 
ملی، از اختصاص ۲ خط موجود پیش بینی 
ش��ده در مس��یر انتق��ال آب خلیج فارس، 
ب��ه اس��تان های ش��مال ش��رق کش��ور و 
 اصفه��ان اس��تقبال، حمایت و مش��ارکت 

می کند.
به گزارش روابط عموم��ی چادرملو، ناصر 
رئیس جمهوری  تصمی��م  اف��زود:  تقی زاده 
محت��رم و وزی��ر محت��رم صنع��ت، معدن 
وتج��ارت در خصوص طرح انتق��ال آب به 
اس��تان های دیگر کش��ور س��تودنی است، 
چراکه می تواند از بحران های آتی ناش��ی از 
کمبود آب شیرین در این مناطق پیشگیری 

کند. 
 مدیرعامل چادرملو با بی نظیر برشمردن 
انتق��ال آب  اب��ر پ��روژه شیرین س��ازی و 
خلیج فارس به واحدهای صنعتی و شهرهای 
استان های کرمان و یزد گفت: خط اول این 
پروژه عظیم ملی، با پیش��گامی و مشارکت 
شرکت های بزرگ گل گهر، مس سرچشمه 
و چادرمل��و در حالی به بهره برداری رس��ید 
که بسیاری از صاحب نظران و متولیان امر، 
باور و امیدی به محقق ش��دن آن نداشتند 
و این ط��رح را بلند پروازانه می دانس��تند، 
ول��ی ب��ه ی��اری خ��دا و ب��ا رهنمودهای 
حمایت ه��ای  و  رهب��ری  معظ��م  مق��ام 
رئیس جمه��وری محترم، این رویای دیرین 

 محقق و روح امید به کالبد س��اکنان کویر
دمیده شد.   

تق��ی زاده ی��اد آوری کرد: خ��ط اول این 
پروژه در 3 فاز اجرایی ش��د که فاز اول آن 
از بندرعباس به سیرجان و مجتمع معدنی 
و صنعت��ی گل گهر، ف��از دوم از گل گهر به 
مس سرچش��مه و فاز س��وم از سرچش��مه 
ب��ه مجتمع صنعت��ی چادرملو اجرا ش��ده 
 اس��ت و به زودی آب شیرین به استان یزد 

می رسد.
ب��ه گفت��ه تق��ی زاده، نکته قاب��ل توجه 
این ط��رح ش��جاعانه، پیش بین��ی آینده و 
طراح��ی و اج��رای ۲ خط دیگ��ر در کنار 
خ��ط اصلی بود ت��ا دیگر مناط��ق کم آب 
کش��ور نیز در صورت تمای��ل بتوانند از زیر 
 س��اخت آماده ش��ده به راحتی بهره برداری 

کنند.   
وی افزود: خوش��بختانه اکن��ون دولت و 
وزیر محت��رم صنعت، مع��دن و تجارت در 
خص��وص انتق��ال آب از خط��وط ۲ و 3 به 
اس��تان های مختلف متفق القول هستند و 

ما نیز از آن حمایت می کنیم.
 وی در عی��ن ح��ال تاکید ک��رد: وظیفه 
ش��رکت های معدن��ی و صنعتی اس��ت که 
در عم��ل و بطور جدی از ای��ن پروژه مهم 

حمایت و مشارکت لازم را به عمل آورند.

�حمایت�مدیرعامل�چادرملو�موافقت�ذوب�آهن�با�عرضه�سنگ�آهن�در�بورس�کالا
از�طرح�ملی�انتقال�آب�خلیج�فارس�

ش��رکت مجتمع فولاد خراس��ان، برای دومین س��ال متوالی 
موفق ش��د نش��ان برنزین جایزه »تعالی منابع انسانی« را کسب 

کرده و جایگاه خود را در این ارزیابی منابع انسانی ارتقا دهد.
به گزارش روابط عمومی مجتمع فولاد خراسان، این شرکت 
در دومین دوره حضور خود در این ارزیابی، ضمن یک پله صعود 
در رنکینگ ملی ش��رکت های س��رآمد در حوزه منابع انس��انی، 
برای دومین بار موفق به دریافت نشان برنزین در رده c۲ جایزه 
تعالی مدیریت منابع انسانی ایران، بر اساس مدل 3۴۰۰۰ شد.

پنجمین همایش جایزه ملی مدیریت منابع انسانی با رویکرد 
تعالی سیستم های منابع انسانی در جهت تحقق استراتژی های 

سازمان، روزهای ۲۸ و ۲۹ بهمن ماه در محل دانشکده مدیریت 
دانشگاه تهران برگزار شد و در آن شرکت ها و سازمان های برتر 
دولتی بر اس��اس نظام ارزیابی »جایزه  مدیریت منابع انس��انی« 

معرفی شدند.
ارزیابی مستمر فعالیت ها، فرآیندها و نتایج اقدامات در حوزه 
منابع انس��انی و نیز شناس��ایی نقاط قوت و فرصت های بهبو، از 
مهم تری��ن اهداف مجتمع فولاد خراس��ان برای حضور در مدل 
3۴۰۰۰ مدیریت منابع انسانی است که با تاکید کسری غفوری، 
مدیرعامل مجتمع، برای دومین بار عملکرد سازماندر این حوزه 

به بوته  آزمون نهاده شد. 

مجتمع فولاد خراسان در نیمه دی ماه امسال در محل کارخانه 
میزبان نشست ارزیاباناین جایزه ملی بود که با مشارکت معاونان 
»مناب��ع انس��انی و امور اجتماع��ی«، »برنامه ریزی و فناوری« و 
مدیران و مس��ئولان ۲ حوزه، فرآیند ارزیابی و چگونگی کس��ب 
امتیازات در آن تش��ریح و عملکرد ش��رکت در این حوزه مورد 

ارزیابی قرار گرفت.
فریدون صبوریان، معاون منابع انسانی و امور اجتماعی شرکت 
در نشس��ت ارزیابی با اش��اره به تغییر و تحولات شگرف و فراگیر 
حوزه های فناورانه گفت: موثرترین شیوه در شرایط فعلی برای 
کسب مزیت رقابتی، کارآمد کردن و توانمندسازی منابع انسانی 

س��ازمان ها اس��ت و امیدوار هس��تیم از نتایج این ارزیابی بتوانیم 
در توسعه فعالیت ها و برنامه ریزی های این حوزه بهره بگیریم.

آرین قلی پور، عضو هیات علمی دانشگاه تهران و دبیر جایزه 
ملی منابع انسانی مدل 3۴۰۰۰، درباره این جایزه اظهارکرد: این 
مدل، نقشه راهی برای تعالی سیستم های منابع انسانی در جهت 
تحقق اس��تراتژی های س��ازمان است. از آنجا که نمی توان همه 
فرآیندهای منابع انسانی را در زمان کوتاه مستقر کرد، از این رو 
مدل3۴۰۰۰ به صورت تدریجی و مرحله ای طراحی شده است.
گفتنی اس��ت نخس��تین نش��ان برنزین این جایزه در دی ماه 

١3۹۸ به مجتمع فولاد خراسان تعلق گرفته بود.

دومین موفقیت فولاد خراسان در کسب جایزه ملی »تعالی منابع انسانی«
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 مع

گار
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: ر
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گروه معدن

رئیس انجمن سنگ آهن با بیان اینکه شورای 
آهن و فولاد راه اندازی ش��ده اس��ت، گفت: نمود 
بیرونی بخشنامه های غلط دولتی، جنگی بود که 
بین گروه های بالادس��تی و پایین دستی فولاد به 

راه افتاد.
به گزارش مه��ر، مهرداد اکبریان با اش��اره به 
دلیل مه��م تخلف و ع��دم ایفای تعه��د صنایع 
پایین دستی فولاد از جمله نوردکاران در بورس، 
اظهار کرد: فش��ار بر سیاس��ت گذار و تعیین نرخ 
غیرمنطق��ی محص��ولات ف��ولادی در بورس در 
ماه های گذش��ته اصلی ترین دلیل تخلف صنایع 
پایین دس��ت فولاد است چراکه فروش محصول 
خارج از بورس برای آنها س��ودهای کانی دارد و 

آنها بازار آزاد را به بورس ترجیح می دهند.
رئیس انجمن س��نگ آهن ای��ران افزود: بعد از 
اباغ شیوه نامه فولاد بود که تحلیلگران و فعالان 
بازار از دولت خواس��تند بازار فولاد را آزاد بگذارد 
و تحت فش��ار پارامتره��ای محدودکننده حرکت 
نکن��د، اما چون دولت همچنان برای تنظیم بازار 
فشار می آورد و دست از مداخاتش در بازار فولاد 
برنداش��ت، نتیجه این شده که به دلیل ۲ نرخی 
شدن بازار و سود بالا در فروش محصول در خارج 
از بورس، صنایع پایین دستی تنها بخش کمی از 

محصولاتشان را به بورس می آورند.
اکبری��ان خاطرنش��ان ک��رد: دول��ت مگر در 
س��ال های گذش��ته به صورت جزئ��ی و ریز در 
بازارهای ش��مش، ورق فولادی، کنسانتره، حتی 
صنایع پایین دستی تر مثل آهن و میلگرد مداخله 
و قیمت گ��ذاری می ک��رد؟ به جز در س��ال های 
جنگ تحمیلی که به دلیل ش��رایط خاص حاکم 
بر کش��ور، مداخات دولت در بازارهای مختلف 
ضرورت داش��ت؛ در کدام سال چنین مداخاتی 

در بازارها مشاهده شده بود؟
به گفته رئیس انجمن سنگ آهن ایران، زمانی 
این اتفاق افتاد که دولت س��عی کرد در موضوع 
نرخ گذاری، به زعم خود از بخش خاصی حمایت 
کند یا سعی کرد مصرف کننده نهایی را با اعمال 

مداخاتی در بازار م��ورد حمایت قرار دهد. وی 
تصریح کرد: به این صورت که دولت در یک بازار، 
ورود پیدا ک��رد و نرخ هایی پایین تر از نرخ تمام 
ش��ده محصولات را اعام کرد و نتیجه آن ش��د 
که بازارها ۲ نرخی ش��دند. در عمل هم نرخ های 
اول ک��ه همان نرخ های یاران��ه ای اعامی بود به 
مصرف کننده نمی رسید و مصرف کنندگان نهایی 
محصولات مورد نیازشان را با نرخ دوم که بسیار 
بالاتر از نرخ اول ب��ود خریداری می کردند و این 
میان مبالغی هنگفت و وی��ژه به عده ای محدود 
می رس��ید که نه تولیدکنن��ده بودند و نه مصرف 
کننده. درواقع عده ای دلال و واس��طه س��ودجو 
ای��ن مبالغ را از آن خود می کردند. اکبریان ادامه 
داد: نمود بیرونی بخش��نامه های غیرکارشناسی 
دولتی، جنگی بود که بین گروه های بالادس��تی 

و پایین دستی فولاد راه افتاد.

شورای�آهن�و�فولاد�راه�اندازی�شد��
رئیس انجمن س��نگ آهن ای��ران افزود: اخیرا، 
ش��ورای آه��ن و ف��ولاد راه اندازی ش��ده که هم 
فولادی ها و ه��م معدنی ها در این ش��ورا حاضر 
می ش��وند و تمام مباحث یعن��ی میزان عرضه و 
تقاضای واقعی و نحوه صحیح کش��ف قیمت ها را 
مطرح می کنند؛ رویکردی هم که از دل این شورا 

بیرون می آید یک رویکرد واحد است.
وی توضیح داد: این چالش، نه فقط در صنایع 
پایین دستی فولاد بلکه در صنایع بالادستی یعنی 
سنگ آهن و کنسانتره نیز وجود دارد و ما با این 
مشکل مواجه هستیم. قیمتی که برای کنسانتره 
ارائه ش��ده 3۰ درص��د نرخ بین المللی اس��ت و 
عددی هم که به عنوان برنده اعام شده، نزدیک 
همین نرخ پایه اس��ت در صورتی که اگر همین 
ام��روز این کالاها را در خ��ارج از بورس بخواهید 

معامله کنید ارقامی بالاتر از این عدد قابل معامله 
خواهد بود.

وی ی��ادآور ش��د: اکن��ون، برخ��ی نمایندگان 
مجل��س به بهان��ه اینکه دولت نتوانس��ته بازار را 
کنترل کند، به بازار ف��ولاد و نرخ گذاری ها ورود 
کرده اند. ما مجلس را به عنوان نهاد سیاست گذار 
در مباحث کان به رس��میت می شناس��یم، اما 
در حوزه مباح��ث جزئی و خرد مثل تعیین نرخ 
محصولات فولادی، دستورالعمل و آیین نامه باید 
وجود داش��ته باش��د و قانون گذاری از سوی قوه 
مقننه، در این مباح��ث، نه قانونی و نه مصلحت 

است.
بورس،�راهگشای�شفافیت�بازار��

رئیس انجمن سنگ آهن ایران بیان کرد: ما به 
بورس و به رویه بورس اعتقاد داریم. بورس کالا، 
راهگش��ای ش��فافیت قیمت، کشف نرخ و کشف 

عرضه و تقاضا باشد اما امروز دولت به خیال خود 
ب��رای تنظیم بازار از بورس اس��تفاده می کند که 
این مس��ئله سبب می ش��ود فولادی ها از بورس 

گریزان شوند.
وی تصری��ح کرد: من فکر می کنم این موضوع 
را باید جدی بگیریم. یعنی اگر دولت می خواهد 
ب��ورس را تقویت کن��د و همه کالاه��ا در حوزه 
صنایع بالادستی و پایین دستی در بورس عرضه 
شود، لازم است که نسبت به سیاست های قیمتی 

خود بازنگری داشته باشد.
اکبریان با تأکی��د بر اینکه بورس ابزار کنترلی 
نیست، متذکر ش��د: بورس برای ایجاد شفافیت 
تشکیل ش��ده و محلی برای کشف نرخ بر  اساس 
عرضه و تقاضا اس��ت بنابراین نمی توان از بورس 

انتظار داشت نقش کنترلی در بازار ایفا کند.
وی افزود: حال اگر در بورس به واس��طه اهرم 
هایی معامات محدود ش��ود. مثا روی نرخ پایه 
دستور صادر ش��ود یا در لیست عرضه کنندگان 
و متقاضی��ان اعم��ال نظر و محدودیت ش��ود یا 
شرایطی گذاشته شود که عده ای بیرون از دایره 
بورس باقی بمانند نتیجه این می شود که عده ای 
نی��ز تاش می کنند عرضه ه��ای خود را خارج از 

این بازار انجام دهند.
اکبریان با بیان اینکه سیاست دولت سبب شد 
در بخ��ش معدن، نبردی بی��ن معدن و فولاد راه 
بیفت��د، ادامه داد: هر ۲ ط��رف، یکدیگر را متهم 
می کردند. سنگ آهنی ها به فولادی ها می گفتند، 
شما ارزان می خرید و فولادی ها به سنگ آهنی ها 
می گفتند، شما خام فروش هستید. در حالی که 

واقعیت این نبود.
وی گفت: واقعی��ت این بود که هرچقدر فولاد 
کش��ور پیشرفت کرده است؛ س��نگ آهنی ها هم 
به همان نس��بت مواد اولیه آنها را تأمین کرده و 
ای��ن مواد اولیه خارجی نبوده که به صنایع فولاد 
ما تزریق ش��ده بلکه معادن داخلی نیازهای این 
صنعت را برطرف کرده است. ولی متأسفانه نمود 
بیرونی بخشنامه های غلط دولتی، جنگی بود که 
بین گروه های بالادس��تی و پایین دستی فولاد به 

راه افتاد.

دخالت دولت در صنایع بالا دستی و پایین دستی فولاد

اخبار

 تصویب جزییات 
طرح توسعه زنجیره فولاد 

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
اظهارکرد: جزییات طرح توس��عه و تولید پایدار 
زنجی��ره ف��ولاد در کمیس��یون صنایع مجلس 

تصویب شد.
به گزارش ایلنا، علی جدی اظهارکرد: جزییات 
ط��رح توس��عه و تولید پایدار زنجی��ره فولاد در 
کمیس��یون صنایع مجلس تصویب ش��د. البته 
پیش از این، کلیات این طرح در صحن مجلس 
تصویب ش��ده بود، ولی برای بررسی جزییات به 
کمیسیون صنایع ارجاع داده شده بود. مواردی 
در این طرح در بررس��ی های کمیس��یون تغییر 
کرد ولی مس��ائلی مثل عرضه کل زنجیره فولاد 

در بورس به تصویب رسید.
وی افزود: در این طرح، معافیت مالیاتی برای 
محصولات میانی و ابتدایی فولاد برداش��ته شد، 
اما محص��ولات انتهای زنجیره ف��ولاد همچنان 
معافیت مالیاتی خواهند داش��ت. این تصمیم به 
این علت گرفته ش��د تا تولید به س��مت انتهای 
زنجی��ره پیش برود و از خام فروش��ی جلوگیری 
ش��ود. به هیچ عنوان قابل پذیرش نیست که با 
معافیت مالیاتی به خام فروشی کمک کنیم. در 
مورد س��نگ معدن مردم نی��ز منافعی دارند که 
باید به آن توجه ش��ود، نمی ش��ود هم معافیت 
مالیاتی داش��ت و ه��م صادرات به ش��کل خام 

فروشی کرد.
نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
در مورد تاثیر نرخ فولاد بر صنایع کشور تصریح 
ک��رد: با اینکه تولی��د فولاد در کش��ور مازاد بر 
مص��رف اس��ت، اما عرض��ه با برخی مش��کات 
مواجه است. اما در هر حال با عرضه کل زنجیره 
ف��ولاد در بورس، تولیدکنندگان فولاد باید ابتدا 
محصولات خ��ود را در بورس عرض��ه کنند. در 
صورت��ی که به ف��روش نرود و خریدار نداش��ته 

باشد، می توانند صادرات خود را انجام دهند.

رشد بیش از ۱۳ درصدی 
تولید صنایع معدنی

آمار وزارت صنعت از هفت قلم کالای تولیدی 
مربوط ب��ه صنای��ع معدن��ی در دوره ١۰ ماهه 
امسال نش��ان می دهد که رش��د متوسط بیش 
از ١3 درصدی نس��بت به مدت مش��ابه پارسال 

تحقق یافته است.
به گزارش ایرنا، بیش��ترین رش��د عملکرد در 
دوره م��ورد بررس��ی مرب��وط به تولید ش��مش 
آلومینی��وم خالص با ۵١.۲ درصد و کمترین هم 
۰.۵ درصد مربوط به کنسانتره زغال سنگ است.

رشد های دور رقمی این دوره مربوط به تولید 
کاتد مس با ١۵.١ درصد و نیز س��یمان با ١۲.۷ 

درصد نسبت به ١۰ ماهه ١3۹۸ ثبت شد.
ضم��ن اینک��ه در زمینه محص��ولات فولادی 
افزای��ش عملکرد ۷.3 درص��دی و فولاد خام به 
میزان ۶.۹ درصد حاصل شد و در زمینه شیشه 
جام رش��د ۰.۷ درصدی در مقایسه با ١۰ ماهه 

پارسال حاصل شد.
 ۸ ماهه ۹۹ نیز رشد میانگین ١3.۹ درصدی 
تولید کالاه��ای منتخب معدن و صنایع معدنی 

ثبت شده بود. 
مدت زمان ۸ ماهه امس��ال هم بیشترین رشد 
تولید مربوط به شمش آلومینیوم با ۵۲.۵ درصد 
ثبت شد و کمترین هم سهم چینی بهداشتی به 

میزان ۲.۲ درصد بود.
رش��د ثبت شده در دوره هش��ت ماهه امسال 
در زمینه تولید س��یمان رقم ١۵.۸ درصدی بود 
و در زمین��ه محصولات فولادی افزایش بازدهی 
۹.۴درصدی نسبت به ۸ ماهه ۹۸ به دست آمد. 
تولید ش��مش ف��ولادی در ۸ ماهه ۹۹ با رش��د 
۸.۴درصدی نس��بت به مدت مشابه در سال ۹۸ 

همراه شد.
ضم��ن اینکه ۸ ماهه امس��ال در زمینه تولید 
کاتد مس به رش��د ۷.١ درصدی در مقایس��ه با 

مدت مشابه سال گذشته دست یافتیم.
تولی��د پودر آلومینا هم به رش��د ۲.3درصدی 
نس��بت ب��ه ۸ ماه��ه ۹۸ رس��ید و در زمین��ه 
 چین��ی بهداش��تی ب��ه افزای��ش ۲.۲ درص��د 

رسیدیم.
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تلاش برای تولید فولاد س��بز)فولاد ب��دون کربن( تبدیل 
 ب��ه مس��ابقه ای برای پاک س��ازی صنعت فولاد جهان ش��ده 

است.
ب��ه گزارش ایراس��ین، فایننش��یال تایمز در گزارش��ی در 
این رابطه می نویس��د: آس��مان خراش ها، پل ها، اتومبیل ها، 

کش��تی های تفریحی، اس��لحه و ماش��ین لباسش��ویی؛ همه 
یک چیز مش��ترک دارن��د: فولاد. این فلز )ف��ولاد( به عنوان 
ورودی کلیدی برای مهندسی و ساخت وساز، متداولترین فلز 
در جهان اس��ت که پایه های اقتصاد صنعتی مدرن را فراهم 

می کند.

س��اخت ف��ولاد از آنجا که روش��ی برای تولی��د انبوه آلیاژ 
آهن توس��ط مخت��رع انگلیس��ی Henry Bessemer در 
دهه ۱۸۵۰ ابداع ش��د، به عنوان یک صنعت گس��ترده رشد 
کرده اس��ت که امروز بیش از ۲.۵ تریلیون دلار درآمد دارد و 
میلیون ه��ا نفر را به کار می گیرد. به غیر از صنعت تولیدبرق، 

بخ��ش آهن و فولاد بزرگ ترین تولید کننده گاز دی اکس��ید 
کربن اس��ت. طبق اعلام انجمن جهانی فولاد، این میزان دی  
اکس��ید کربن۷-۹ درصد از کل انتشار مستقیم سوخت های 
فسیلی را تشکیل می دهد، از همین رو رسیدن به هدف گذاری 

فولاد سبز اهمیتی ویژه در صنعت فولاد جهان دارد.

فولاد سبز؛ مسابقه ای برای پاک سازی 

بدبینی به روند نرخ طلا 

؟؟؟؟؟؟؟؟

گروه معدن

نظرس��نجی طلای هفتگی کیتکونیوز نشان داد 
فض��ا در بازار طلا پس از این که قیمت ها تحت تاثیر 
رش��د بازده اوراق خزانه به پایین ترین حد در ۸ ماه 
اخی��ر نزول کردند، منفی ش��ده اس��ت. به گزارش 
ایس��نا، تحلیلگران وال اس��تریت قاطعانه نسبت به 
روند نرخ طلا در کوتاه مدت بدبین ش��ده اند و خوش 
بین��ی س��رمایه گذاران غیر حرفه ای ب��ه پایین ترین 
میزان در چند س��ال اخیر افت کرده است. در حالی 
ک��ه تحلیلگران می گویند نرخ ط��لا در کوتاه مدت 
همچنان فض��ا برای پایین تر رفتن دارد، بازده بالاتر 
اوراق قرضه ممکن اس��ت بانک مرکزی امریکا را به 
دخال��ت و کنترل منحنی ب��ازده وادار کند. آدریان 
دی، رئی��س و مدیرعامل ش��رکت مدیریت دارایی 
آدری��ان دی به کیتکونیوز گفت: افت طلا طولانی تر 
و عمیق تر از آنچه انتظار داشتم، بوده است اما ما به 
مرحله ای نزدیک ش��ده ایم که در آن افراد فروشنده 
می فروش��ند و س��رمایه گذاران بلندم��دت تصمیم 
می گیرند صرف نظر کرده یا کنار بایستند. وی خاطر 
نش��ان کرد که فشار فروش طلا بیش از حد بوده اما 
روند بازار همواره مطابق با دورنمای بنیادین نیست.

در نظرسنجی هفته جاری کیتکو نیوز از کارشناسان 
وال اس��تریت، ۱۸ نفر شرکت کردند که از میان آنها 
۱3 نف��ر مع��ادل ۷۱ درصد به کاه��ش نرخ طلا و 3 
نف��ر معادل ۱۷ درصد به افزایش نرخ طلا رای دادند 
و دو نف��ر معادل ۱۱ درصد نظر خنثی داش��تند.در 
نظرسنجی آنلاین کیتکونیوز از سرمایه گذاران خرد، 
۱۲۹۲ نفر ش��رکت کردند که از میان آنها ۵۵3 نفر 
معادل ۴3 درصد به افزایش نرخ طلا و ۵۱۲ نفر معادل 
۴۰ درص��د به کاهش نرخ ط��لا رای دادند در حالی 
که ۲۲3 نفر معادل ۱۷درصد نظری نداشتند.خوش 
بین��ی به افزایش نرخ طلا در میان س��رمایه گذاران 
غیرحرفه ای از اوایل ماه مه سال ۲۰۱۹ به این طرف 

تا این حد اندک نبوده اس��ت. اگرچه طلا موفق شد 
از پایین تری��ن ن��رخ خود بهبود پی��دا کند اما هفته 
گذشته را با ضرر سنگینی به پایان رساند اونس طلا 
در معام��لات روز جمعه بازار نیویورک با ۰.۱ درصد 
افزایش، در ۱۷۷۷ دلار و ۴۰ س��نت بس��ته ش��د و 
برای کل هفته حدود ۲.۴درصد کاهش داش��ت که 
بزرگترین کاهش هفتگی از هفته منتهی به هش��تم 
ژانویه بود.به گفته بیش��تر تحلیلگ��ران، بازار اوراق 
قرضه بزرگترین تهدید برای نرخ طلا در کوتاه مدت 
مانده است. اگرچه فشارهای تورمی رشد کرده اما با 
انتظارات فزآینده برای احیای سریع تر از حد انتظار 
فعالیت اقتصادی، جبران شده است. این فضا بازدهی 
اوراق قرض��ه را بالات��ر برده و ب��ه نوبه خود نرخ های 

بهره واقعی را افزایش داده اس��ت.اوله هانسن، مدیر 
اس��تراتژی کالا در ساکس��و بانک در این  باره گفت: 
حتی اگر بازار ش��اهد حمای��ت عوامل بنیادین قوی 
باشد، نس��بت به دورنمای کوتاه مدت نرخ طلا نظر 
منف��ی دارد. وی به کیتکونیوز گفت: دوس��ت دارم 
به طلا خوش بین باش��م اما سرمایه گذاران باید رنج 
بیش��تر را پیش از تغییر اوض��اع بپذیرند. ما به طور 
قطع متقاعد ش��ده ایم که تورم روند صعودی خواهد 
داش��ت و به محض اینکه این اتفاق روی دهد، بازده 
واقعی تثبیت خواهد شد.دیوید میدن، استراتژیست 
ارش��د بازار در شرکت »سی ام سی مارکتس« اظهار 
ک��رد: انتظ��ار دارد نرخ طلا تحت تاثی��ر بازده اوراق 
قرضه کاهش بیشتری پیدا کند با این حال همچنان 

نسبت به این فلز ارزشمند در کوتاه مدت خوش بین 
مانده اس��ت. وی گفت: رشد بازده توجه بیشتری را 
ب��ه افزایش نرخ های بهره جلب خواهد کرد اما هیچ 
بانک مرکزی در دنیا فعلا چنین چیزی نمی خواهد 
 بنابرای��ن همچن��ان ظرفیت برای صع��ود نرخ طلا 

وجود دارد.
میدن خاطرنشان کرد: سرمایه گذاران باید بدانند 
که اونس طلا بین ۱۷۰۰ تا ۱۹۰۰ دلار خواهد ماند 
و انتظ��ار ندارد ک��ه قیمت ها به ۲ هزار دلار برگردند 
زیرا اقتصاد جهانی نشانه های بهبود را نشان می دهد. 
اگر چ��ه طلا به عنوان ی��ک پناهگاه مطمئن دارایی، 
ظرفیت دارد اما برخی از تحلیلگران گوشزد می کنند 
طلا اکنون بیشتر با ارزهای دیجیتالی رقابت می کند. 

بیت کوین روز جمعه به رکورد جدیدی کرد و ارزش 
ب��ازار این ارزرمز به یک تریلیون دلار رس��ید. کالین 
سیژینس��کی، استراتژیست ارش��د بازار در شرکت 
مدیریت س��رمایه SIA گفت: علاوه بر اعتماد بالای 
سرمایه گذاران به دورنمای اقتصادی، تصور می کنم 
بخش��ی از تقاضا برای طلا به عنوان جایگزینی برای 
پول کاغذی، به س��مت بیت کوین و س��ایر رمزارزها 
رفته است به خصوص که بیت کوین به بالای ۵۰هزار 
دلار صعود کرده اس��ت. اما همه تحلیلگران نس��بت 
ب��ه نرخ ط��لا در کوتاه مدت بدبین نیس��تند. برخی 
از تحلیلگ��ران ریزش اخیر نرخ ط��لا را بیش از حد 
می دانن��د و انتظار دارند ب��ازار آماده یک بهبود فنی 

باشد.

 کاهش تولید آهن 
و فولاد در آفریقای جنوبی

تولید آهن و فولاد در افریقای جنوبی بیش از ۷ درصد 
کاهش داشته است.به گزارش ایراسین، در ماه دسامبر 
۲۰۲۰ تولید فلزات اساسی و فولاد در افریقای جنوبی 
در مقایسه با دسامبر ۲۰۱۹ به میزان ۷.۷ درصد کاهش 
داشته است.با این وجود اما سطح تولیدات در این کشور 
در این ماه ۱.۸ درصد در مقایسه با سپتامبر ۲۰۱۹ رشد 
کرده است.هر چند تولید فلز و فولاد در ماه دسامبر در 
این کشور کاهش یافته، اما تولید سازه های فلز در این 

کشور ۹.۲ درصد رشد داشته است.
افریقای جنوبی یکی از صنعتی ترین کشورهای قاره 
افریقا اس��ت و رونق صنعت در این کش��ور می تواند به 

نوعی موتور توسعه را در افریقا به حرکت دربیاورد.

 بازار فولاد آلمان 
در شرایط اضطراری

ش��رکت فولاد »س��الزگیتر« آلمان از بروز مشکل در 
سیستم توزیع این فلز به دلیل شرایط بد جوی خبر داد.
به گزارش ایراس��ین، ش��رکت فولاد »س��الزگیتر« 
تولید کننده فولاد تخت آلمان از بروز شرایط اضطراری 
ب��ه دلی��ل وضیت بد جوی و بروز اختلال در سیس��تم 
توزیع خود خبر داد. این ش��رکت امیدوار اس��ت که در 
روزهای آینده هوا بهتر ش��ده و روند تحویل به صورت 
ع��ادی آغاز ش��ود.آلمان به عن��وان یکی از اصلی ترین 
تولید کنن��دگان ف��ولاد اروپا نقش تعیین کننده ای در 
برقراری ثبات در بازار شفولاد این قاره دارد، از همین رو 
 به روز مشکلاتی در بازار این کشور می تواند کل اروپا را

درگیر کند.
نظر به اینکه اروپا برای واردات فولاد از کش��ورهای 
غیر عضو اتحادیه اروپا سخت گیری های ویژه ای دارد، 
ادامه این وضعیت می تواند مش��کلات دیگری را برای 

فولاد کاران اروپایی به دنبال داشته باشد.

اخبار

روز هاى پایان سال مثل یه بازار شلوغه، همه کلى کار داریم که باید تا قبل سال نو انجام بشه و حواسمون هست 
که این میون چیزى رو گم یا فراموش نکنیم. درست مثل پدر و مادرى که تو یه بازار شلوغ محکم دست بچه شون 
رو مى گیرن مبادا که گم بشن، محک هم بیش از 19 هزار کودك داره که دغدغه نجات زندگیشون نباید تو روزهاى 
پر هیاهوى پایان سال گم بشه. درسته که این روزها باید از هم دور باشیم تا سلامت بمونیم ولى بیایین با مشارکت 

در تأمین هزینه درمانى و حمایتى، دست فرزندان محک رو محکم تر بگیریم.   

تو هیاهوى پایان سال، دست بچه هاى محک رو محکم تر بگیریم
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رئیس خانه معدن استان زنجان با بیان اینکه معادن فلزی 
در اس��تان کم نیس��تند اما بعضا در عم��ل هیچ گونه فرآوری 
انجام نمی ش��ود گفت: طرح توس��عه معادن و تکمیل زنجیره 

تولید با اولویت فرآوری معادن فلزی آغاز شده است.
آرمین سلس��انی در گفت وگو با تس��نیم اظهارکرد: استان 
زنج��ان یک اس��تان معدن خیز اس��ت، بر این اس��اس ما هم 
علاقمندیم فعالیت ها در این حوزه بیش��تر و کامل تر پیگیری 

شوند و تکمیل زنجیره و ارزش افزوده را مشاهده کنیم.
وی با بیان اینکه مبحث احیا و فعال س��ازی معادن کوچک 
مقیاس در دستور کار قرار گرفته است، افزود: شرکت تهیه و 
تولید مواد معدنی ایران مجری این طرح است و ما در استان 

پیگیر اجرای این موضوع هستیم.

رئیس خانه معدن استان زنجان با اشاره به فاز نخست این 
طرح تصریح کرد: در ح��ال برنامه ریزی برای تکمیل زنجیره 
تولید در فاز نخس��ت هستیم که نمونه آن معادن سنگ  آهن 
اس��ت، بر این اس��اس می خواهیم واحدهای فرآوری را برای 

معادن جا نمایی کنیم.
وی با بیان اینکه به دنبال صادرات بعد از فرآوری هس��تیم، 
عنوان ک��رد: در این ص��ورت عملا زنجیره تولید در اس��تان 
افزای��ش پیدا کرده و تکمیل تر می ش��ود، با این حال به دلیل 
اینکه ما در اول بحث احیا هس��تیم و بیش��تر اولویت بر این 
اس��ت که واحدهای فرآوری فلزی استان که در استان معادن 

متعددی دارند فعال شوند.
سلسانی اذعان کرد: معادن فلزی در استان کم نیستند اما 

بعضا در عمل هیچگونه فرآوری انجام نمی ش��ود و فرآوری ما 
در حد خردایش است، بنابراین بر این باور هستیم که ابتدا این 

حوزه را به سرانجام رسانیم. 
وی در ادام��ه ب��ا اش��اره به ف��از دوم برنامه طرح توس��عه، 
خاطرنشان کرد: در ادامه برنامه توسعه معادن غیرفلزی را در 
دس��تور کار قرار داده ایم که خاک های صنعتی در این دسته 

قرار دارند.
این مس��ئول به وجود ظرفیت های متفاوت در استان اشاره 
و افزود: معادن غیرفلزی متعددی در اس��تان وجود دارند که 
درحال حاضر متاس��فانه یا تعطیل هستند یا با ظرفیت کم در 
حال فعالیت هستند، با این حال می شود با اضافه کردن دانش 

فنی و فناوری های جدیدتر این معادن را بازگردانیم.

وی درب��اره عناصر ن��ادر خاکی گفت: متاس��فانه مطالعات 
در س��طح کش��ور در این زمینه خیلی دیر آغاز شده و هنوز 
استحصال این عناصر در الگوی صنعتی جا نیفتاده است و به 
تبع این موضوع در کش��ور، اس��تان زنجان نیز نیاز به ورود به 

فاز جدیدی در بحث عناصر نادر خاکی دارد. 
رئیس خانه معدن اس��تان زنجان تصریح کرد: از سال های 
گذش��ته به گ��وش می خورد که چینی ها س��نگ آهن ما را با 
قیمتی بهتر از ب��ازار موجود می خریدند که هدف آنها عناصر 
نادر خاکی بود، بر این اس��اس اهمیت این عناصر مش��خص 
است و باید سعی کنیم علاوه بر استخراج به فکر فرآوری آنها 
نیز باش��یم که این بحث علاوه ب��ر دانش فنی نیازمند فناوری 

است.

مع��اون روابط کار وزیر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
ارتقای ایمنی در معادن با تغییر ساختار استخراج از سنتی به 

روش های نوین و مکانیزه ضروری است.
ب��ه گ��زارش ایرنا، حاتم ش��اکرمی اظهار کرد: اس��تفاده از 
جک های هیدرولیکی در این معدن برای استحکام بخش��ی، با 

وجود ساختار سنتی آن قابل تحسین است.
وی افزود: بهره گیری از فناوری نو و شرکت های دانش بنیان، 
احس��اس امنیت و آرامش را برای کارگ��ران معدن به دنبال 

دارد.
مع��اون وزیر تعاون، کار و رف��اه اجتماعی گفت: در کمیته 
اقتص��ادی دولت درص��دد پذیرش هزینه های ح��وزه ایمنی 
ش��رکت ها به جای مالیات هس��تیم تا موجب ترغیب مدیران 

معادن در زمینه ارتقای ایمنی شود.
وی مکانیزاس��یون را پل��ی برای ارتقای بهره وری دانس��ت 
و اف��زود: به��ره وری یک معدن مکانی��زه ۹۰ برابر یک معدن 

معمولی است.
ش��اکرمی همچنین ب��ر احداث مرک��ز ام��داد و نجات در 

شهرستان طبس با همکاری استانداری تاکید کرد.
وی در پاس��خ به مش��کلات مطرح ش��ده، اصلاح آیین نامه 
کاره��ای س��خت و زیان آور با هم��کاری ات��اق بازرگانی را از 
اقدام��ات در دس��ت اجرا بیان ک��رد.  معاون رواب��ط کار وزیر 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی هدف از س��فر به اس��تان خراسان 
جنوب��ی و شهرس��تان طبس را بررس��ی توس��عه اش��تغال، 
 ارتق��ای ایمن��ی کارگ��ران و دیدار ب��ا تش��کل های کارگری 

عنوان کرد.
محمد مجتهدزاده، مدیرعامل ش��رکت معدنی معدنجو نیز 
در ابتدای این نشست ضمن ارائه گزارش اقدامات انجام شده، 
موانع و مش��کلات این شرکت را تشریح و پیشنهادهایی برای 

رفع مشکلات ارائه کرد.
وی گفت: ش��رکت معدنی معدنجو از س��ال ۱۳۷۶ فعالیت 

خود را آغاز و سال ۱۳۸۰ شروع به استخراج کرد.
مجته��دزاده اظهارک��رد: این منطقه معدنی با وس��عت ۱۸ 

کیلومتر، ۱۰ میلیون تن ذخیره زغال دارد.
وی میزان استخراج سالانه این شرکت معدنی را ۴۰۰ هزار 

تن معادل ۱۰ درصد تولید زغالسنگ کشور بیان کرد.
مدیرعام��ل ش��رکت معدنج��و ب��ا اش��اره ب��ه اینک��ه این 
دارد  کار  نی��روی   ۳۰۰ و  ه��زار  درحال حاض��ر  ش��رکت 
 گف��ت: ش��رکت معدنجو آم��اده ورود ب��ه س��اختار مکانیزه 

است.
وی مش��کلات توس��عه این واحد را تامین نیروی انس��انی، 
چوب، آب و برق اعلام کرد و خواس��تار مساعدت در رفع این 

مشکلات شد.

مدی��رکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراس��ان جنوبی هم 
افزایش نرخ را مانعی برای توسعه تجهیزات ایمنی برشمرد.

غلامرضا اش��رفی یادآور شد: خوش��بختانه در سال گذشته 
کاهش ۵۵ درصدی حوادث ناش��ی از کار را در استان شاهد 

بوده ایم.
معاون سیاس��ی، امنیتی و اجتماعی معاونت اس��تانداری و 
فرمان��داری ویژه طب��س نیز پایتخت زغال س��نگ ایران را از 
بهترین ظرفیت های اقتصادی کش��ور معرفی کرد و خواستار 
نگاه ویژه به توس��عه پایدار و تامین نیروی انسانی این منطقه 

شد.
مهدی الاهی خاطرنش��ان کرد: احداث مجتمع بهداش��تی، 
درمانی یا مجموعه فرهنگی، تفریحی خواسته جامعه کارگری 

شهرستان طبس است.
مع��اون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی امروز در 
سفر به شهرستان طبس، با حضور در منطقه معدنی پروده و 
شرکت معدنی معدنجو از نزدیک به بررسی موانع و مشکلات 

این مجموعه پرداخت.
وی در نشستی که در محل شرکت زغال سنگ پروده طبس 
برگزار ش��د، گفت: این ش��رکت با بومی سازی بیش از هزار و 

۴۰۰ قطعه، بهترین مصداق جهش تولید است.
ش��اکرمی شرکت زغال س��نگ پروده طبس را الگویی برای 

س��ایر ش��رکت های معدنی معرفی ک��رد و خواس��تار انتقال 
تجربیات این ش��رکت و مس��اعدت برای توسعه سایر مناطق 

معدنی شد.
مع��اون وزیر تعاون، کار و رف��اه اجتماعی افزود: پیش بینی 
شده است ۲.۵ درصد رش��د کشور از طریق توسعه بهره وری 
انجام ش��ود و این مهم جز با س��یر قط��ار فعالیت واحدها به 

سمت مکانیزاسیون امکان پذیر نیست.
رمضان کریتی ثانی،  مدیرعامل ش��رکت زغال سنگ پروده 
طبس هم گفت: این ش��رکت به عنوان تنها ش��رکت مکانیزه 
زغال سنگ کشور در سال ۱۳۸۶ تأسیس شد و یک سال بعد 

به بهره برداری رسید.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه این ش��رکت درحال حاض��ر ۲ هزار و 
۵۰۰نیروی کاری دارد افزود: شرکت زغال سنگ پروده طبس 
در سال ۹۷ رکورد استخراج زغال سنگ با میزان ۱۴ هزار تن 

استخراج در یک روز و از یک کارگاه را ثبت کرد.
کریتی ثانی تصریح کرد: شرکت زغالسنگ پروده طبس در 
مدت زمان فعالیت خود موفق به بومی س��ازی بیش از هزار و 

۴۰۰ قطعه شده است.
مدیرعامل ش��رکت زغال سنگ پروده طبس ۲ پروژه اصلاح 
م��دار تغلی��ظ کارخانه زغال ش��ویی و خرید س��ت لانگ وال 
استخراج مکانیزه را از اهداف توسعه ای این شرکت بیان کرد.

آغاز طرح توسعه معادن و تکمیل زنجیره تولید در زنجان 

ضرورت استخراج مکانیزه برای ارتقای ایمنی معادن 

تداوم برداشت غیرمجاز از معدن آلبلاغ

اس��تاندار سیس��تان و بلوچس��تان گف��ت: هم این��ک 
حج��م ط��لای موج��ود در مع��ادن ای��ن اس��تان ۳۸ 
 ت��ن اس��ت ک��ه در س��ال جدید ب��ه ۱۰۰ ت��ن خواهد 

رسید.
ب��ه گزارش ایرنا، احمدعلی موهبتی اظهار کرد: س��ند 
آمایش استان یکسری تکالیف را برای توسعه تعیین کرده 
 ک��ه مهم ترین آن تجارت، ترانزی��ت و دومین اولویت آن 

معدن است.
وی خاطرنش��ان ک��رد: در ح��وزه ترانزی��ت و تجارت 
سیس��تان و بلوچس��تان به عن��وان تنها اس��تانی که با 

پاکستان همسایه اس��ت نقش مهمی در این زمینه ایفا 
می کند.

استاندار سیستان و بلوچستان افزود: دسترسی به بندر 
چابهار با توجه به س��اخت راه آهن بازگشایی مرز جدید 

ریمدان از ظرفیت های بی بدیل استان است.
وی تصریح ک��رد: امیدواریم با اقدام��ات فعالان حوزه 
اقتص��ادی در آین��ده ای نزدی��ک مع��ادن زی��ادی را در 

سیستان و بلوچستان فعال کنیم.
موهبت��ی اف��زود: هم این��ک ۱۶ قطع��ه بزرگراه��ی 
در سیس��تان و بلوچس��تان در حال س��اخت اس��ت ۶ 

 در مرحل��ه مناقص��ه ب��وده ک��ه ب��ه زودی ش��روع بکار 
خواهد کرد.

وی ب��ا بیان اینکه هم این��ک ۲۸۰ میلیارد تومان برای 
بخش ارتباطات سیستان و بلوچستان هزینه شده گفت: 
افزون ب��ر ۲ ه��زار و ۵۰۰ روس��تا از اینترن��ت برخوردار 
ش��دند که حکایت از فراهم ش��دن زیرس��اخت ها برای 

سرمایه گذاران دارد.
محس��ن صالحی نیا، مع��اون وزارت صنع��ت، معدن 
و تج��ارت نی��ز در ای��ن نشس��ت اظهارک��رد: برپای��ی 
نمایش��گاه مع��دن و صنای��ع نش��انگر ی��ک تح��ول در 

سیس��تان و بلوچس��تان اس��ت. وی افزود: ما در بخش 
 صنع��ت اس��تفاده کننده کالاه��ای نهای��ی در بخ��ش 

معدن هستیم.

ذخایر طلای سیستان و بلوچستان به ۱۰۰ تن خواهد رسید

گروه معدن

دو سالی اس��ت که معدن سرب و روی آلبلاغ 
اسفراین برس��ر زبان ها افتاد البته در گذشته نیز 
امر برداش��ت غیرمجاز از این معدن انجام می شد 
اما در ۲ س��ال اخیر برداش��ت و رفت و آمدها به 

شدت افزایش یافت.
البته برداشت های غیرمجاز از معدن آلبلاغ که 
در پارک ملی ساریگل قرار داد سبب شد تا شش 
نف��ر نیز جام خود را از دس��ت دهن��د و تعدادی 
از اف��راد نیز مصدوم ش��وند و همین امر موجب 
شد تا مس��ئولان پای کار بیایند تا جلوی حضور 
س��ودجویان و برداشت غیرقانونی مواد معدنی را 

در این معدن بگیرند.
با پیگیری های انجام ش��ده قرار بر این شد تا 
ایمی��درو در منطقه حض��ور یابد و امر پی جویی 
و اکتش��اف را انجام دهد ام��ا حضور آن به علت 
مس��ائلی همچون استقرار تیم حفاظتی به تاخیر 

افتاد.
ب��رای جلوگیری از برداش��ت غیرمج��از مواد 
معدن��ی از آلب��لاغ اقدام��ات مختلف��ی همچون 
استقرار ایست و بازرسی در منطقه انجام و بنا به 
گفته فرماندار اسفراین در واقع ۷۰ درصد انرژی 
شورای تامین شهرستان در سال گذشته درگیر 
معدن آلبلاغ ش��د ام��ا همچنان ش��اهد حضور 
برداش��ت کنندگان غیرمجاز در منطقه اما کمتر 
از گذش��ته هس��تیم و این امر م��ی طلبد تا تیم 
حفاظتی انتخاب شده کمی بیشتر کار را سرعت 

بخشد و اقدامات لازم را انجام دهد.
حس��ین پور نماینده مردم اسفراین در مجلس 
ش��ورای اس��لامی در گفت و گو با ایس��نا گفت: 
آلب��لاغ یکی از معادنی اس��ت که م��اده معدنی 
س��رب و روی در آن وج��ود دارد ام��ا ب��ه علت 
اینکه هنوز امر اکتش��اف و گمانه زنی بر روی آن 
صورت نگرفته است از میزان ماده معدنی موجود 

اطلاعات زیادی وجود ندارد.
وی افزود: حدود ۲ س��الی اس��ت که تعدادی 
از س��ودجویان و مردم منطقه برای کس��ب سود 
بیشتر به صورت غیرقانونی اقدام به برداشت این 
م��اده معدنی می کنند که همی��ن امر نیز منجر 

ب��ه مصدوم و تعدادی از این افراد ش��ده اس��ت. 
حس��ین پور ادامه داد: ب��ه دنبال همین قضیه در 
س��فر رئیس جمهوری به خراس��ان ش��مالی در 
تابستان س��ال گذشته مقرر ش��د تا ایمیدرو به 
مس��ئله ورود پیدا کند و امر پی جویی و اکتشاف 

را انجام دهد.
وی تصری��ح کرد: یک س��ال از ص��دور گواهی 
اکتش��اف در این معدن گذشته است اما به علت 
اینکه م��ردم در معدن برای برداش��ت غیرمجاز 
حضور دارند کار عقب افتاده و ایمیدرو نتوانسته 
بود برای اکتشاف وارد شود چراکه باید اقداماتی 
از جمل��ه انفج��ار را در منطقه انج��ام دهند و در 
همین زمینه موضوع اس��تقرار تیم حفاظتی در 
منطقه مطرح و قرار بر این ش��د تا تیم حفاظتی 

در منطقه حاضر شود.
حس��ین پور بی��ان کرد: ب��رای بکارگیری تیم 
حفاظتی و احداث راه دسترسی به معدن آلبلاغ 
۳۱ میلیارد تومان اختصاص پیدا کرده اس��ت و 
در حال حاضر یک ش��رکت حفاظتی حضور در 
منطقه برنده شده و در منطقه حاضر شده و کار 

را ش��روع کرده است و در حال گزینش نیروهای 
خود است.

وی تاکی��د کرد: اما باید ب��ه نکته ای که توجه 
شود آن است که شش تا ۸ ماه طول می کشد تا 

امر مطالعات به پایان برسد.
نماینده مردم اسفراین در مجلس گفت: هنوز 
در ارتب��اط ب��ا ش��یوه بهره برداری م��واد معدنی 
تصمیم گیری نشده است چراکه در ابتدا باید امر 

مطالعات و گمانه زنی به پایان برسد.
نیروهای جذب شده در تیم حفاظتی  �

بومی هستند
طاهر رستمی فرماندار اسفراین در گفت و گو با 
ایس��نا، اظهارکرد: تاکنون در ۱۰ مرحله عملیات 
پاکس��ازی در معدن آلبلاغ از تجهیزات و وسایل 
س��ودجویانی که ب��رای برداش��ت غیرمجاز مواد 

معدنی وجود داشته، انجام شده است.
وی افزود: اما طولانی ش��دن روند حضور تیم 
محافظت��ی در مع��دن آلبلاغ به عل��ت برگزاری 
۳دوره مناقصه و تجدید آن بوده اس��ت و بالاخره 
این تیم با برگزاری برنامه ترک تشریفات انتخاب 

شد.رستمی ادامه داد: جذب نیرو توسط شرکت 
محفاظت��ی انجام ش��ده و این ش��رکت در  حال 
تجهیز وس��ایل ب��رای انتقال آن ب��ه خود معدن 

است.
وی اظها رکرد: برای اینکه ش��رکت امر تامین 
تجهیزات را انجام دهد به مدت یک ماه ایس��ت 
و بازرس��ی در منطق��ه ایجاد ش��ده و حفاظت و  
امنیت در منطقه توس��ط نیروی انتظامی صورت 

می گیرد.
این مقام مس��ئول خاطرنش��ان ک��رد: بیش از 
۹۵ درصد از نیروهای جذب ش��ده در ش��رکت 
 حفاظت��ی از نیروه��ای بوم��ی منطق��ه آلب��لاغ

است.
کاهش برداشت کنندگان غیرمجاز  �

وی با اشاره به اینکه امر پاکسازی از تجهیزات 
و وس��ایل س��ودجویان در منطقه نیز انجام شده 
اس��ت، گفت: در ح��ال حاضر حضور برداش��ت 
کنن��دگان غیرمجاز در نوک قل��ه به یک چهارم 
رسیده اس��ت و از آنجایی که رگه هایی از سرب 
و رب در قس��مت  های پایینی معدن نیز مشاهده 

ش��ده تع��دادی در بخش های پایی��ن معدن امر 
برداشت را انجام می دهند اما حضور این افراد به 

شدت کاهش یافته است.
مقاومت برخی از سودجویان  �

رس��تمی افزود: از س��وی دیگر ب��ا دهیاری و 
معتمدان روس��تاهای مج��اور معدن نیز صحبت 
شده تا با مردم روستا صحبت کنند که در معدن 
حضور پیدا نکنند چرا که امر پی جویی و اکتشاف 
ک��ه نیازمن��د انج��ام عملیاتی همچ��ون انفجار 
اس��ت که در همین زمینه تع��داد زیادی از افراد 
صحبت های انجام ش��ده را قبول کرده اند ولی از 
س��وی برخی از افراد مقاومت هایی وجود دارد و 
آن هم به علت س��ودهای کس��ب شده از فروش 

مواد معدنی است.
وی ادام��ه داد: از آنجاییک��ه وس��عت منطقه 
خیلی زیاد اس��ت و به چندین ه��زار هکتار می 
رس��د با وجود استقرار تیم حفاظتی بازهم شاهد 
 حضور تعداد کمی از برداشت کنندگان غیرمجاز 

هستیم.
ارسال بیش از ۳۰۰ نمونه برای پی جویی  �

غریب پور ، رئیس پیش��ین سازمان ایمیدرو در 
سفری به خراسان ش��مالی در اواخر اردیبهشت 
ماه امس��ال نیز در ارتباط با معدن آلبلاغ گفت: 
برای ایج��اد امنیت در معدن آلب��لاغ و موضوع 
پی جویی و اکتش��اف ۳۱.۵ میلیارد تومان اعتبار 
در نظ��ر گرفته ش��ده اس��ت ک��ه ۱۱.۵ میلیارد 
توم��ان از این مق��دار اعتبار برای اس��تقرار تیم 
 حفاظتی و ۲۰ میلیارد تومان نیز برای اکتش��اف 

است.
وی افزود: برای اس��تقرار تیم حفاظتی مناقصه 
برگزار ش��د اما کس��ی با توجه به شرایط سخت 
منطقه ش��رکت نکرد و دوب��اره مناقصه را برگزار 

خواهیم کرد.
وی توضیح داد: علاوه بر آن شرکت آلومینیای 
جاج��رم تعدادی از نیرو را در آنجا برای حفاظت 
مس��تقر کرده، تونل ها مسدود شدند و فاز اول از 

اکتشافات نیز انجام شده است.
غریب پ��ور افزود: در بح��ث پی جویی نیز بیش 
از ۳۰۰ نمونه از منطقه برداش��ت شده و به مرکز 

برای تحقیقات بیشتر ارسال شده است.

 نظارتی بر توزیع سیمان
 در بوشهر نیست

نماینده مردم بوش��هر، گناوه و دیلم در مجلس 
ش��ورای اسلامی با اش��اره به کمبود س��یمان در 
اس��تان، گفت: نظارت جدی بر توزیع س��یمان در 

استان بوشهر صورت نمی گیرد.
به گزارش مه��ر، عبدالکریم جمیری اظهار کرد: 
کمبود س��یمان در استان بوش��هر باعث نارضایتی 
و گلایه مندی مردم ش��ده است که انتظار می رود 
هرچه سریع تر نسبت به رفع مشکلات اقدام شود.

وی کمبود برق و اس��تفاده از مازوت و گازوئیل 
را از مش��کلات تولید س��یمان در استان دانست و 
خاطرنش��ان کرد: با وجودی که جل��وی صادرات 
س��یمان استان بوش��هر گرفته ش��ده ولی کمبود 

سیمان در استان مشهود است.
نماینده مردم بوش��هر، گناوه و دیلم در مجلس 
شورای اس��لامی از کاهش میزان تولید و افزایش 
نرخ س��یمان در استان خبر داد و بیان کرد: تأمین 
نیاز مردم استان و جلوگیری از افزایش نرخ سیمان 

در بازار باید با جدیت دنبال شود.
وی با انتقاد از عدم نظارت مناس��ب برای توزیع 
س��یمان در استان بوش��هر تصریح کرد: بر اساس 
گزارش های مردمی س��یمان تولیدی در استان به 

خارج از استان منتقل می شود.
جمیری با اشاره به اینکه گزارش ها حاکی از این 
است که کلینکر از استان خارج و در جای دیگری 
تبدیل به س��یمان می شود افزود: تا زمانی که نیاز 
مردم اس��تان به طور کامل تأمین نشود مسئولان 
اس��تان باید با پایش و نظارت مستمر در مبادی و 
گلوگاه ها، جلوی صادرات و انتقال سیمان از استان 

را بگیرند.
وی گفت: از مس��ئولان س��ازمان صنعت، معدن 
وتجارت اس��تان خواس��ته ایم با نظ��ارت جدی بر 
توزیع، با کس��انی که سیمان را احتکار می کنند تا 
گران تر بفروش��ند برخورد کنن��د. برای مردم قابل 
قبول نیس��ت وقتی وعده ای داده می شود، نتیجه 

آن در سطح بازار احساس نشود.

۵۰ درصد معادن 
مازندران فعال نیست

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت مازندران 
با تاکی��د بر رف��ع معارضات زیس��ت محیطی در 
استان، گفت: ۵۰ درصد معادن مازندران غیرفعال 

است.
به گزارش تسنیم، حسین قلی قوانلو اظهارکرد: 
اکنون در جن��گ اقتصادی درتحریم قرارداریم که 
تلاش کردیم مردم بیش از حد متضرر نشوند باید 

تلاش کنیم.
وی افزود: از ش��رایط سخت و بحران عبور کنیم  
ماس��ک، محلول ضد عفونی کننده در داخل تولید 
شد قبول داریم سفره مردم کوچک تر شد اما دولت 
تلاش کرد شرایط بهتری را برای مردم ایجاد کند.
قوانل��و افزود: ۱۶۸ هزار واحد صنفی در اس��تان 
فعال است، ۲۰ درصد تولیدی، ۴۵ درصد توزیعی 
و مابقی خدماتی هس��تند  و حدود ۱۵ هزار واحد 

فاقد پروانه هستند.
وی بیان کرد: مازندران اس��تانی معدنی نیس��ت 
و بیش از ۵۰ درصد معادن اس��تان غیرفعال است 
ک��ه معارضین محل��ی، مخالفت مناب��ع طبیعی و 
محیط زیس��ت، مخالف��ت دس��تگاه های اوق��اف و 
میراث فرهنگی، اتمام مهلت پروانه برخی از دلایل 

غیرفعال بودن معادن است.
وتج��ارت  مع��دن  رئی��س س��ازمان صنع��ت، 
مازندران گفت: س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
مازن��دران در تع��داد واحده��ای صنف��ی رتب��ه 
چه��ارم و در تعداد بازرس��ی رتبه نخس��ت را در 
کش��ور دارد. ۱۳۸ میلیارد تومان امس��ال پرونده 
متخلفان اقتصادی تش��کیل ش��د. قرارگاه نظارت 
 و بازرس��ی نقش مهمی در کاه��ش تورم نقطه به

نقطه داشت.
وی در زمین��ه مزایای منطق��ه آزا، گفت: اینکه 
ایراد می گیرند که مناطق آزاد محلی برای واردات 
می شود این  امر برای مناطق شمالی صدق نمی کند 
چون همسایگان ما چیزی برای واردات ندارند بلکه 
با معافیت مالیاتی که برای سرمایه گذاری خواهیم 
با تصویب آن عاملی برای رش��د و توس��عه استان 

خواهد بود.

اخبار



دن
 مع

گار
وز

: ر
س

عک

فلزات

یکشنبه
 3 اسفند 1399
 9 رجب 1442
 21 فوریه 2021
 سال سوم  شماره 557

دانش، مهره اصلی توسعه صنایع
مرضیه احقاقی 

پیش��رفت در حوزه ه��ای مختل��ف صنعتی 
و اقتص��ادی ب��ه الزام��ی همچ��ون توس��عه 
تکنول��وژی نیاز دارد. این توس��عه در برقراری 
تعامل میان مراکز علمی و آموزش��ی با صنایع 
حاصل می ش��ود.  با این وجود، در حال حاضر 
ش��اهد فاصله قابل توجهی میان پتانسیل های 
علمی و دانش��گاهی کش��ور با نیازهای بخش 
صنعت هس��تیم چراکه از یک سو دانشگاهیان 
ب��ر انتق��ال صرف دان��ش متمرکز ش��ده اند و 
از س��وی دیگ��ر نیز با توجه ب��ه وارداتی بودن 
متخصص��ان  ت��وان  از  بهره گی��ری  صنای��ع، 
 داخلی در مس��یر توسعه تکنولوژی در اولویت 
نب��وده اس��ت. البته تغییر ش��رایط کش��ور و 
تشدید محدودیت های بین المللی موجب شده 
ت��ا تامین نی��از صنایع به دان��ش و تکنولوژی 
از طری��ق مناب��ع داخل��ی م��ورد توج��ه قرار 
گی��رد. امیدواریم در س��ایه بهره مندی از توان 
مهندس��ان کشور و برقراری تعاملی قوی میان 
دانش��گاهیان و صنعت شاهد رش��د روزافزون 

صنایع معدنی باشیم.

دستیابی به سیستم های 
پایدار در فولاد مبارکه

مع��اون بهره برداری ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان 
در هفتمین جلس��ه کمیته حفاظت فنی و بهداش��ت 
کار این شرکت که با حضور جمعی از مدیران معاونت 
بهره برداری، رئیس واحد ایمنی، بهداش��ت حرفه ای و 
آتش نشانی برگزار شد، گفت: به طور قطع، دست یابی 
به سیستم های پایدار و قابل اطمینان در شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان با انجام بازرسی های مؤثر میسر خواهد 

شد.
به گزارش فولاد مبارکه اصفهان، مختار بخشیان، در 
این جلسه که با محوریت بررسی وضعیت سیستم های 
بازرس��ی تجهی��زات و س��ازه های فلزی برگزار ش��د، 
گزارش ه��ا و مطالب آموزش��ی ح��وزه ایمنی را که در 
جلس��ات این کمیته مطرح می ش��ود، مفید دانست و با 
تأکید بر مس��ئولیت همۀ کارکنان و مدیران در تمامی 
رده های سازمانی در قبال موضوع ایمنی گفت: حضور 
مؤثر مدیران و سرپرس��تان در س��ایت و نظارت بر انجام 
ایم��ن فعالیت ه��ا یکی از راه های پیش��گیری از وقوع 

حوادث است.
وی در ادام��ه، بازرس��ی مؤثر از تجهیزات باربرداری 
)س��یم بکس��ل، هوک، پنس ها و...(، سازه های فلزی، 
سیلندرهای اطفای حریق، باکس های گاز و اکسیژن و 
تونل های برق را در نواحی مختلف به منظور دست یابی 
به ایمنی در شرکت فولاد مبارکه اصفهان و همچنین 
نقش تکنسین های خط تولید و تعمیرات را در زمینه 

بازرسی ها بسیار حائز اهمیت دانست.
در ای��ن جلس��ه، محس��ن کفیل، مدی��ر دفتر فنی 
نگهداری و تعمیرات نیز گزارشی از اقدامات انجام گرفته 
در زمینه سیس��تم های بازرس��ی در نواحی مختلف و 
وضعیت کنونی بازرسی از ابزار و تجهیزات، تونل های 
برق، لایف لاین ها و کپسول های اطفای حریق ارائه کرد 
و همچنین به بیان نقاط ضعف و قوت نواحی مختلف در 
زمینۀ بازرسی از تجهیزات و تونل های برق پرداخت.

در ادامه این جلس��ه، علیرضا حیدری ابیانه، رئیس 
بازرس��ی جراثقال ها و سازه های شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان هم با ارائه گزارشی از وضعیت سازه های فلزی 
و سازه جرثقیل های سقفی در نواحی مختلف شرکت، 
انجام اقدامات اصلاحی و پیش��گیرانه در زمینه تقویت 
س��ازه های فلزی به منظور پیش��گیری از بروز حوادث 

احتمالی را مورد تأکید قرار داد.

 حمایت از صادرات 
 ذوب آهن اصفهان

 یک اولویت ملی است
نماینده مردم اصفهان و نایب رییس اول کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
ب��ا حض��ور در ذوب آه��ن اصفهان، ضمن بازدید از خط 
تولید و پروژه های این ش��رکت با مس��ئولان ذوب آهن 

دیدار و گفتگو کرد.
به گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان ، عباس 
مقتدایی گفت: دستاوردهای ذوب آهن نشان می دهد 
که کارشناسان و مهندسان کشور ما می توانند در سطح 
جهان��ی کاره��ای بزرگی انجام دهند و این موفقیت ها 

بسیار امیدبخش و غرور آفرین است.
وی ب��ا اش��اره به تجهیزات م��درن موجود در کارگاه 
ن��ورد650 ذوب آه��ن که تولید ری��ل انجام می دهد، 
گفت: با این توانمندی به جمع 5 کش��وری پیوس��تیم 
ک��ه از دان��ش فنی و فن��اوری لازم برای تولید انواع ریل 

های استاندارد برخوردار هستند.  
وی بهره گیری از  فناوری و تجهیزات تولید ریل را که 
نیازمند برخورداری از چندین دانش در کنار هم است 
کار دشوار و پیچیده ای دانست و گفت: جوانان این مرز 
و بوم بدون اتکاء به بیگانه این دستاورد بزرگ را حاصل 
کردند و کاملا مشهود است که مدیران و برنامه ریزان 
ذوب آهن توانس��تند برای تولید ریل، مجموعه ای از 
فعالیت های مدیریتی را در بالاترین سطح انجام دهند.
رییس کمیته دیپلماس��ی اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی اظهار داشت: باید در سطح ملی، انواع حمایت 
ها را از صادرات محصولات ذوب آهن اصفهان داش��ته 
باشیم و باید با تمام توان مان کمک کنیم که در کشور، 
ای��ن تولی��د ملی را به س��طح بالات��ری از ثروت آفرینی 

برسانیم.
مقتدایی گفت: این بازدید میدانی نشان داد که تحرک 
بی نظیری در مجموعه های تولیدی ذوب آهن اصفهان 
وج��ود دارد و بای��د خداقوت گفت به این تلاش��گران و 
ب��ه م��ردم ه��م باید تبریک گفت که فرزندان ش��ان در 
 عرص��ه صنعت ب��دون هیاهو اینگون��ه افتخار آفرینی 

می کنند.
نماینده مردم اصفهان در مجلس ش��ورای اس��لامی 
با اش��اره به نیاز ذوب آهن اصفهان به مواد اولیه گفت: 
مجلس آمادگی هرگونه حمایت از صنایع مهم کش��ور 
را دارد و می توانیم با ایجاد هماهنگی با دس��تگاه های 

مختلف در این زمینه عمل کنیم.

اخبار

مهندسی با مدیریت تفاوت دارد

سخن پایانیدر فقدان دانش محکوم به شکست هستیم

توجه به دانش در سال های تحریم

محم��د حیدرزاده از فع��الان صنعت س��رب و روی در 
گفت وگو ب��ا »روزگار مع��دن« و در ارزیابی توان و دانش 
مهندس��ان کش��ور و تاثیر آن بر عملکرد صنایع س��رب و 
روی کش��ور گفت: صنایع معدنی در مسیر فعالیت خود از 
توان مهندسی بهره می گیرند، با این وجود کمبودهایی در 
این مس��یر وجود دارد ازجمله آنکه بس��یاری از مهندسان 
 در مجموعه های صنعتی، فعالیت های مدیریتی را بر عهده 

می گیرند. 
وی افزود: ش��اید بخش��ی از این روند را بتوان به تفاوت 
دس��تمزد می��ان مدی��ران و مهندس��ان در مجموعه های 
تولی��دی نس��بت داد؛ یعن��ی دس��تمزد بالات��ر مدی��ران 
در مقایس��ه ب��ا مهندس��ان موج��ب می ش��ود فعالی��ت 
 در رده ه��ای مدیریت��ی از جاذب��ه بیش��تری برخ��وردار 
باش��د. در چنی��ن ش��رایطی ی��ک مجموعه از پتانس��یل 
فعالیت مهندس��ان با س��ابقه تهی می ش��ود. علاوه بر این 
بای��د تاکید ک��رد که تفاوت های اساس��ی میان رش��ته و 
تخصص های مدیریتی و مهندس��ی وج��ود دارد. بنابراین 
 تداخ��ل این ۲ رش��ته کاری درنهایت نتای��ج مثبتی را به 

دنبال ندارد.

ایرادات تداوم تولید سنتی �
ای��ن فع��ال صنعت��ی در ادام��ه تاکی��د کرد: 
متاسفانه در اغلب فعالیت های تولیدی و صنعتی 
کشور، کمتر به توان مهندسان بها داده می شود. 
بر همین اس��اس نیز با وجود حضور مهندسان، 
بهبود و توسعه به شکل سنتی اجرایی می شود؛ 
بدی��ن معنی ک��ه روش های نوین توس��عه فاقد 

جای��گاه هس��تند و فعالیت های یادش��ده ب��دون توجه به 
دانش، ترس��یم نقش��ه، تدوین طرح های توجیهی و فنی و 
مهندس��ی و توجه به جزئیات انجام می شود. این عملکرد 
سنتی از یک سو جایگاه فعالیت های مهندسی را خدشه دار 
و از سوی دیگر نیز اصل فرآیند توسعه را با چالش و اما و 

اگر روبه رو کرده است. 
حی��درزاده در ادام��ه و در پاس��خ به پرسش��ی مبنی بر 
ارزیابی ارتباط میان صنعت و دانشگاه و بهره گیری از توان 
مهندسان درجهت توسعه صنایع گفت: نمونه های موفقی 
از ش��کل گیری ارتباط میان صنعت و دانش��گاه در دنیا و 
تاثیر مثبت متقابل آن ۲ بر هم وجود دارد. به عنوان نمونه، 
می توان از تجربه چین نام برد؛ در این کشور ظرفیت تولید 

صنایع به قدری بالاست که دانشگاهی تخصصی 
هم احداث کرده اند یا دانشگاه ها به قدری بزرگ 
هستند که واحدهای صنعتی را در قالب پایلوت 

احداث کرده اند. 
در چنین ش��رایطی متخصصان و دانشجویان 
در س��ایت دانش��گاه، اق��دام ب��ه فعالیت ه��ای 
نیمه صنعتی و توس��عه دانش با توجه به نیازهای 

صنعتی می کنند.
الزام تغییر نگرش �

وی افزود: صنعتگران در مس��یر تولید خود با مس��ائل و 
چالش هایی روبه رو می ش��وند، در چنین شرایطی می توان 
از توان دانشگاه برای رفع چالش ها و کمبودها بهره گرفت. 
در همی��ن حال انتظ��ار می رود حل مس��ئله های صنعتی 
نیز در دانش��گاه ها مورد توجه قرار گیرد، بدین ترتیب که 
چالش های مورد بررسی در صنایع از سوی دانشگاه رفع و 
راه حل نهایی به صنایع فروخته شود. بدین ترتیب به توان 
مالی دانشگاه ها نیز افزوده خواهد شد. حیدرزاده در ادامه 
تاکید کرد: با وجود تمام چالش هایی که در مس��یر تولید 
صنایع وجود دارد صنعتگران برای رفع مش��کلات خود به 

س��مت دانش��گاه نمی روند. این بی توجهی در حالی است 
که فعالیت های تولی��دی در صنایع مختلف با چالش های 
جدی روبه رو هس��تند، به عنوان مثال، بخش قابل توجهی 
از تولیدات این مجموعه ها به ضایعات تبدیل می شود یا در 
مواردی ش��اهد هستیم که حاشیه سود یک واحد صنعتی 
در مقایس��ه با سایر رقبای آن محدود است. بخشی از این 
ای��رادات از ضعف در مدیریت و بخش دیگری از آن نیز از 
توان مهندس��ی ناشی می شود. بنابراین تمرکز بر رفع این 
چالش ها و همکاری با دانش��گاه ها برای بهبود این شرایط 

ضروری به  نظر می رسد. 
در همین حال از دانش��گاه ها نیز انتظار می رود از تولید 
فارغ التحصیل به س��مت حل مس��ئله صنایع پیش بروند. 
وی در پایان خاطرنش��ان کرد: تغییر نگرش و نگاه مدیران 
و توج��ه به بهره گی��ری از ظرفیت های دانش��گاهی زمینه 
بهبود ش��رایط و کس��ب نتایج مطلوب را فراهم می کند. با 
این وجود در موارد متعددی ش��اهد هس��تیم که مدیران 
جس��ارت کافی برای اذعان به کمبودها ندارند؛ یعنی مانع 
اصلی ذهنی اس��ت و همین نگرش منفی سدی در مسیر 

توسعه صنایع ایجاد کرده است. 

عزی��ز قنوات��ی، مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد آتیه 
مع��دن«  »روزگار  ب��ا   درگفت وگ��و  خاورمیان��ه 
تاکی��د ک��رد: یک��ی از پارامتره��ا و عوام��ل موثر 
محص��ولات  تولی��د  و  صنعت��ی  رقابت ه��ای  در 
صنایع معدن��ی بهره گی��ری از فناوری های جدید 
جهان اس��ت ام��ا تحریم ه��ای بین الملل��ی و انواع 
محدودیت های��ی ک��ه در س��ال های گذش��ته ب��ر 
 فعالیت صنایع ما سایه افکنده، مانع ورود دانش به

 کشور شده اند. 
به بیانی ساده تر در شرایط تحریم امکان ورود فناوری های 
جدید به کش��ور وجود ندارد. در چنین ش��رایطی، مدیریت 
دانش و اس��تفاده از نظام پیش��نهادات اهمیت ویژه ای یافته 
است چراکه زمینه افزایش راندمان تولید را فراهم می کند. 

در همی��ن ح��ال، ضایعات را به ش��دت کاه��ش می دهد. 
به علاوه آنکه نقش��ی موثر در رش��د کیفیت محصولات ایفا 
می کند. بدین ترتیب ام��کان رقابت محصولات فولادی ما با 
مجموعه های تولیدی که با دانش روز جهان همگام هستند، 

فراهم خواهد شد.

ای��ن فع��ال صنع��ت ف��ولاد در ادامه اف��زود: در 
دنی��ای کنونی مجموع��ه ای که به ارتقای س��طح 
دان��ش موثر خود توجه نکند، محکوم به شکس��ت 
خواهد بود. یک ش��رکت تولیدی مانند یک موجود 
زنده اس��ت؛ بنابراین باید در مسیر فعالیت خود از 
 متده��ای روز جهان و فناوری های نوین اس��تفاده 

کند. 
در این میان، دانش نی��ز می تواند کمبود نقیصه 

فناوری را جبران کند.
سرمایه گذاری بلندمدت �

وی گف��ت: در ش��رکت های بزرگ��ی مانند ف��ولاد مبارکه 
بهره گی��ری از دانش روز و تلاش برای توس��عه آن مش��هود 

است. 
مدیری��ت دان��ش و تطبی��ق ب��ا فناوری ه��ای روز جهان 
در ای��ن مجموع��ه ف��ولادی مورد توج��ه ویژه اس��ت. البته 
ت��لاش ب��رای توس��عه دان��ش فرآین��دی هزینه بر اس��ت؛ 
 بنابرای��ن آنچن��ان در صنای��ع کوچ��ک م��ورد توج��ه قرار 

ندارد. 

قنوات��ی افزود: دان��ش نقش موث��ری در تولید محصولات 
پیش��رفته بازی می کند. تفاوت در کیفیت محصولات مشابه 
از تف��اوت در دانش و فناوری به کار رفت��ه در تولید آنها رقم 

می خورد. 
اگر بتوانیم از دانش روز جهان در مس��یر تولید محصولات 
استفاده کنیم، بسیاری از کمبودها و نقایص برطرف می شود. 
در همین ح��ال، بهره گیری از دانش روز در تولید نه تنها در 
کیفیت تولید محصولات اثرگذار اس��ت، بلکه در همین حال 

به رشد راندمان تولید و بهره وری نیز منجر خواهد شد. 
بر همین اس��اس، امیدواریم مدیران مجموعه های صنعتی 
به این اصل مهم که اس��تفاده از مدیریت دانش و همچنین 
دانش روز در تولید محصولات معدنی چه تاثیر ش��گرفی بر 
روند فعالیت شان دارد، توجه کنند. هزینه برای تولید دانش 

به منزله سرمایه گذاری در توسعه یک صنعت است. 
در ادام��ه نی��ز بای��د دانش و تجربه ایجادش��ده ازس��وی 
شرکت های مختلف به اشتراک گذاشته شود تا بدین ترتیب 
واحدهای صنعتی کش��ور بتوانند نقیصه پایین بودن فناوری 

را جبران کنند.

تعامل میان صنعت و دانش��گاه نقش��ی 
اساس��ی در راس��تای توس��عه اقتصادی و 
صنعتی دارد. چرخ صنعت بدون توجه به 

دانش نمی چرخد. 
ب��ا وج��ود اهمی��ت برق��راری ارتب��اط 
یادشده، تاکنون از این ظرفیت به درستی 
برای تامین نیاز صنایع بهره گرفته نش��ده 
اس��ت. علم و دانش در مراکز آموزش��ی و 
دانش��گاه ها تولید اما بقای آن در تعامل با 

صنعت تضمین می شود. 
بنابرای��ن ب��رای رفع این خ��أ می توان 
سیاست های پژوهشی را به گونه ای تدوین 
ک��رد ت��ا همکاری ه��ای پژوهش��ی میان 
دانش��گاه ها و بخش تحقیق و توس��عه در 
صنایع ش��کل بگیرد. این دس��ت اقدامات 
زمین��ه تجاری س��ازی دان��ش را فراهم و 
نیازه��ای هر ۲ نه��اد یاد ش��ده را تامین 

خواهد کرد. 

س��عید برزگر از کارشناس��ان صنعتی در گفت وگو با  
»روزگار معدن« ضمن تاکید بر توان مهندس��ان کشور 
در مس��یر توسعه صنایع گفت: این مهندسان به ویژه در 
س��ال های تحریم توانسته اند بس��یاری از نیاز صنایع را 
برط��رف کنند و تاثیر بس��زایی در بهبود عملکرد تولید 

داشته باشند. 
برزگر توسعه فناوری، طراحی محصول و ارائه خدمات 
جدید را از الزامات اصلی تداوم تولید در صنایع مختلف 
دانس��ت و افزود: در  حال حاضر با کمبودی جدی در این 
حوزه ها روبه رو هس��تیم. این کمبود در حالی اس��ت که 
شاخصه های یادشده تاثیر بسزایی در رقابت پذیری یک 
صنعت دارد. بنابراین انتظار می رود این شاخصه ها ذیل 
برقراری ارتباط��ی واقعی و همه جانب��ه میان صنعت با 
دانش��گاهیان و فارغ التحصیلان رش��ته های مهندس��ی 

مرتبط با صنایع رفع شود. 
پیروز میدان رقابت �

وی گف��ت: تولید دان��ش و تبدیل آن ب��ه نوآوری در 
ح��وزه صنعت برای س��ازمان های س��رآمد، اس��تراتژی 
بااهمیت و باارزشی به شمار می رود. بر همین اساس نیز 
مجموعه های موفق صنعتی همواره در تلاش هستند تا 

قابلیت ها و توانمندی های فرآیند تولید دانش 
و توس��عه فناوری خود را بهبود بخش��ند و به 
کمک آن با دس��تیابی س��ریع تر به محصولات 

تازه تر، در میدان رقابت پیروز شوند.
ب��دون تردید بهره من��دی از دانش های قابل 
عرضه در میدان فناوری بخش بس��یار مهمی 
از ه��ر کس��ب وکار را تش��کیل می ده��د. این 

شاخصه در گرو عملکرد واحدهای تولید دانش، پژوهش 
و فن��اوری اس��ت. بنابراین س��ازمان های س��رآمد برای 
ارتقای فعالیت های خود هزینه های بس��یاری را متحمل 
می شوند تا با توس��عه فناوری ها، توسعه سطح رقابت و 
همگامی ب��ا تحولات دنیای معاص��ر، نیازها و انتظارات 
مش��تریان را برآورده کنند. در چنین شرایطی برقراری 
ارتباط میان این مجموعه ها با دانش��گاه نیز می تواند در 

تامین نیاز آنها کمک کننده باشد.
صنعت و دانشگاه گلایه مند �

برزگ��ر اف��زود: با وج��ود اهمیت در برق��راری ارتباط 
یاد شده، باید اقرار کرد همکاری میان دانشگاه و صنعت 
در کش��ور ما آن ط��ور که باید مورد توج��ه قرار نگرفته 
است. بخشی از این ضعف را باید به نبود حلقه ای واسط 

میان دانش��گاه و صنعت نسبت داد. این حلقه 
واسط در کش��ورهای پیشرفته ش��کل گرفته 
و زمینه توس��عه صنایع را فراهم کرده اس��ت. 
اما در ش��رایط ایران، صنعت و دانشگاه هر دو 

نسبت به عملکرد هم گلایه مند هستند.
وی با اش��اره به واردات مح��ور بودن صنایع 
کش��ور به ویژه در ح��وزه تجهی��زات، دانش و 
تکنولوژی در طول س��ال های گذش��ته گفت: بر همین 
اس��اس تاکنون توجه کافی به بهره گیری از توان صنایع 
نش��ده است. البته در س��ال های اخیر و با شدت گرفتن 
تحری��م، این نیاز مدنظ��ر قرار گرفته اس��ت. در همین 
حال دانشگاه نیز به سبب استقلال مالی، برای برقراری 

ارتباط با صنعت الزامی نداشته است.
در چنین ش��رایطی انتظار می رود در سایه بهره مندی 
از توان مهندسان و دانشگاهیان زمینه توسعه تکنولوژی 
در کش��ور فراهم شود. بدون تردید بس��یاری از صنایع 
به وی��ژه صنایع ب��زرگ می توانند توان دانش��گاه ها را با 
اه��داف خود هم مس��یر کنند. در همی��ن حال می توان 
پروژه ه��ای دانش��گاهی در رش��ته های مرتبط که اغلب 

مهندسی هستند را در مسیر تولید صنایع جهت داد.

چالش های تعامل میان دانشگاه و صنعت �
برزگر در ادامه خاطرنشان کرد: کاربردی نبودن نظام 
آموزش��ی کشور یکی از مهم ترین مواردی است که مانع 
تعامل س��ازنده میان دانش��گاه  با صنعت شده است. در 
بس��یاری از کش��ورها ج��ذب دانش��جویان تحصیلات 
تکمیلی با هدف برطرف کردن مش��کلات صنعت انجام 
می ش��ود اما چنین س��ازکاری در ایران عملا جایگاهی 

ندارد. 
نوآوری ه��ای جدی��د در عرصه تولی��د محصولات یا 
تکنولوژی های صنعتی حاصل تحقیق و توسعه هستند. 
بنابراین کش��ورهای توسعه یافته منابع قابل توجهی را به 
این بخش اختصاص می دهند. سهم اندک ایران از سرانه 
تحقیق و توسعه موجب ش��ده است بسیاری از مقالات 

دانشگاهیان ما کاربردی نباشد.
این در حالی است که انتظار داریم پروژه های دانشگاه 
براس��اس چالش های صنعت��ی طراحی ش��وند  تا بدین 
ترتیب از یک س��و منافع مالی برای این نهاد آموزش��ی 
تامین شود و از سوی دیگر گرهی از مشکلات صاحبان 
صنایع باز شود. در همین حال تولیدات ما نیز به سمت 

بهره وری هرچه بیشتر پیش بروند.
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کوچ سرمایه  از بورس به سمت ارزهای دیجیتال

نوسان گیران بلای جان بورس

خروج از پروتکل الحاقی چه تاثیری بر بازار سرمایه دارد؟

استراتژی نادرست سهامداران کم تجربه

گروه معدن

خروج بخش��ی از س��رمایه های مردم از بازار سرمایه 
به سمت س��ایر بازارهای نقدشونده و نوظهور از جمله 
ارزهای دیجیت��ال در حالی س��رعت گرفته که برخی 
سودجویان»بیت کورن« را به جای بیت کوین به مردم 

می فروشند.
به گزارش مهر، س��رمایه های س��رگردان در اقتصاد 
ایران هر روز به یک بازار س��رک می کشند. گاه به بازار 
سرمایه می روند و س��ودهای چند 10برابری را تجربه 
می کنند و گاه روانه بازار س��که و طلا و ارز می ش��وند 
تا بلکه س��ود بالایی را از سرمایه های خود کسب کرده 
و در مقاب��ل کاه��ش ارزش پول مل��ی، مقاومت کنند؛ 
غافل از اینکه همین س��رمایه گذاری ها هم هرچند در 
ابتدا س��اده به نظر می رس��د؛ اما دان��ش خاص خود را 
می طلبد و ورود هیجانی و با طمع برای کس��ب س��ود 
بیشتر، همواره منجر به ضرر و زیان سرمایه گذاران خرد 

شده است.
واقعیت آن اس��ت که افزایش ت��ورم در اقتصاد ایران 
منجر به کاهش ارزش پول ملی شده که در کنار اجرای 
برخی از سیاس��ت های دول��ت و بانک ها در حوزه خلق 
پول، سیل عظیمی از نقدینگی را رقم زده است که در 
آخرین آمارهای بانک مرکزی، رقمی بالغ بر000 . 3هزار 
میلیارد تومان برای نقدینگی در امسال به ثبت رسیده 
اس��ت. به همین دلیل اس��ت که این نقدینگی اگر به 
س��مت تولید مولد و واحدهای صنعتی هدایت نشود، 
عملا به س��مت کارهای واسطه گری س��وق پیدا کرده 
و همچون یک بهمن پرحجم، بر س��ر اقتصاد ایران آوار 

خواهد شد.
رش��د بورس در امس��ال و تش��ویق های مکرر دولت 
ب��ه ورود س��رمایه های خرد و کلان م��ردم به این بازار 
در ماه های ابتدایی س��ال س��بب ش��د تا بس��یاری از 
س��رمایه های س��رگردان راه بورس را در پیش گیرند و 
به سمت این بازار هدایت شوند؛ هر چند که در برخی 
ماه ها جابه جایی منابع از بازار بورس به س��مت برخی 
بازارهای موازی نقدشونده از جمله ملک و املاک و ارز 
و طلا را نیز شاهد بودیم؛ اما در مجموع بخش عمده ای 
از نقدینگی متمرکز بر بازار س��رمایه شده بود که البته 
ثمره اصلی آن برای دولت، تأمین کس��ری بودجه خود 
از محل فروش دارایی ها و سهام شرکت های دولتی در 

این بازار جذاب برای عامه مردم بود.
اما از مردادماه به بعد که روند رو به رش��د ش��اخص 
بورس متوقف ش��ده و بس��یاری از س��هام شرکت ها با 
صف های فروش مواجه ش��دند؛ بخشی از سرمایه ها از 
بازار سرمایه خارج شده و باز هم راه بازارهای نقدشونده 
دیگ��ر را در پیش گرفتند که اکن��ون، صحبت از ورود 
بخشی از این سرمایه ها به بازار ارزهای دیجیتال است؛ 
ام��ا از آنجا که اف��راد و مردم ع��ادی تخصصی در این 
حوزه ندارند، عمدتا با برخی چالش ها و مشکلاتی برای 
س��رمایه های خود مواجه می شوند و بخش عمده ای از 
س��رمایه ای را که به طمع س��ود بیش��تر وارد این بازار 

نمودند را از دست دادند.

حال خبرها حکایت از تلاش برخی سودجویان برای 
معامله ارزه��ای دیجیتال با عناوین مش��ابه با ارزهای 
دیجیتال معروف دنیا دارد که در بارزترین آنها، برخی 
مالباختگان خبر از خرید »بیت کورن« به جای »بیت 
کوی��ن« می دهند که خود ارزی دیجیتال اما به مراتب 
کم ارزش تر از بیت کوین است و به نوعی افراد با ضرر 
هنگفتی آن هم ب��ه دلیل ناآگاهی در چنین بازارهایی 

مواجه می شوند.
دانیال دارایی، تحلیلگر بازار س��رمایه در گفت وگو با 
مه��ر با بیان اینکه درحال حاضر برآوردها حکایت از آن 
دارد که بین ۸ تا 1۲ درصد از بیت کوین تولیدشده در 
دنیا، در ایران اس��تخراج می شود، گفت: استخراج این 
آمار بر مبنای بررسی های کارشناسی و ریاضی صورت 
گرفته در کشور اس��ت؛ به نحوی که زمان هایی که بنا 
به هر دلیلی اینترنت سراس��ری کش��ور دچار اختلال 
می ش��د، ۸ تا 1۲ درصد س��ختی شبکه بیت کوین هم 
به صورت همزمان جابه جا می ش��د که نشانگر استفاده 
ماینرها از اینترنت برای اس��تخراج بیت کوین است که 

این حجم بسیار بزرگی به شمار می رود.
وی افزود: هنوز میزان استخراج بیت کوین در ایران 
مش��خص نیس��ت؛ اما به هر حال ایران کشوری است 
ک��ه به دلیل انرژی برق ارزان، ظرفیت بالایی در تولید 
بیت کوین و ارزهای دیجیتال دارد؛ ضمن اینکه زمانی 
که بیت کوین در دنیا گران ش��د، موج وحش��تناکی از 
افراد به س��مت استخراج بیت کوین رفتند و متأسفانه 
به دلیل اس��تفاده غیرقانونی از برق، بس��یاری از آنها با 

جریمه هایی مواجه شدند.
دارای��ی گف��ت: درحال حاضر م��زارع اس��تخراج ارز 
دیجیتال دارای مجوز در ایران فعال هستند، اما اینکه 
بتوانیم مبادلات تجاری را ب��ا بیت کوین انجام دهیم، 
موضوعی مبهم اس��ت که باید ب��ر روی آن کار دقیقی 
صورت گیرد؛ چراکه معمولا کش��ور ثالث، ارز دیجیتال 
مبادله ش��ده میان ایران و کش��ور طرف قرارداد دوم را 

نمی پذی��رد و بنابراین این ارز دیجیتال که مورد توافق 
دو طرف یعنی ایران و ش��ریک تجاری دیگری در دنیا 
باش��د، تنها قابل معامله در معاملات دو طرف اس��ت و 

قابلیت استفاده در معامله سومی را ندارد.
وی از فری��ب برخی مردم از س��وی س��ودجویان در 
بازار رمزارزها خبر داد و گفت: متأس��فانه برخی »بیت 
ک��ورن« که یکی از ارزهای دیجیتال دنیا اس��ت و کم 
ارزش ت��ر از بیت کوین به حس��اب می آی��د را به نرخ 
بی��ت کوین به مردم می فروش��ند و این ام��ر به دلیل 
عدم اش��راف کامل به این حوزه اس��ت؛ چراکه برخی 
س��رمایه گذاران خرد ب��دون مطالعه و آم��وزش، وارد 
خرید و فروش ارزهای دیجیتال می شوند تا صرفا سود 

بیشتری را کسب کنند.
دارایی ادامه داد: برخی از مردم صرفا با طمع کس��ب 
س��ود بیش��تر وارد بازار کریپتوکارنس��ی ها می شوند و 
متأسفانه نه تنها س��ود نمی برند، بلکه بخش عمده ای 
از س��رمایه خود را هم از دست می دهند؛ این در حالی 
اس��ت که این روند مهاجرت از ب��ورس به بازار ارزهای 
دیجیتال هم اکنون در حال ش��دت گرفتن اس��ت؛ در 
حالی که باید توجه داشت که بازار بورس ساعت شروع 
و اتمام دارد و در یک فاصله زمانی مش��خص، معاملات 
ص��ورت می گیرد؛ اما بازار ارزه��ای دیجیتال یک بازار 
۲۴س��اعته اس��ت که تحولات آن به س��رعت در حال 
شکل گیری است و اینجا است که اگر یک سرمایه گذار 
بدون محاسبات دقیق و دارا بودن اطلاعات کافی وارد 
این بازار ش��ود، حتما با از دس��ت رفتن س��رمایه خود 

مواجه خواهد شد.
وی معتقد است که مهاجرت از بورس به بازار ارزهای 
دیجیتال، ی��ک مهاجرت از فضای معل��وم به مجهول 

است که خطرات زیادی دارد.
گفته ه��ای ای��ن تحلیلگر ب��ازار س��رمایه و ارزهای 
دیجیت��ال و ک��وچ س��رمایه ها از ب��ورس ب��ه ب��ازار 
کریپتوکارنسی ها در شرایطی است که رئیس کل بانک 

مرکزی ایران از رمزپول بانک مرکزی صحبت به عمل 
م��ی آورد. عبدالناصر همتی چند روز پیش اعلام کرده 
ب��ود که در س��ال های اخیر، مباحث متع��ددی درباره 
نس��بت بانک های مرک��زی و رمز ارزه��ا و رمز پول ها 
در جهان مطرح ش��ده و نحوه تنظیم گ��ری رمز ارزها 
و نس��بت آنها با سیاست گذاری پولی و ارزی از مباحث 

پرچالش این حوزه است.
وی ب��ه این نکته اش��اره ک��رده بود که در ۲ س��ال 
گذشته، تش��کیل جلسات بررس��ی و قاعده گذاری در 
بالاترین سطوح سیاس��ت گذاری های اقتصادی جهان 
درباره رمز ارزها بارها تکرار شده است و الگوی مواجهه 
با این پدیده، با اهداف متفاوت مورد بررسی قرار گرفته 
است؛ اگرچه ازجمله اهداف بانک های مرکزی مختلف، 
افزای��ش کنترل در خصوص انتق��ال اعتبار، بین المللی 
کردن ارز ملی و حتی تغییر در معماری سیستم پولی 

است.
رئی��س کل بانک مرکزی گفته بود که بانک مرکزی 
جمهوری اس��لامی ایران هم با بررسی این روند جدید 
جهان��ی و متمرکز ش��دن بر الگوه��ای مختلف در پی 
انتخاب بهتری��ن راهبرد ممکن در این حوزه اس��ت و 

ویرایش اولیه سند جامع رمز پول را تهیه کرده است.
وی همچنی��ن از مدی��ران بان��ک مرکزی خواس��ته 
تا مقررات انتش��ار رم��ز پول بانک مرکزی را بررس��ی 
ک��رده و جه��ت تصمیم گی��ری ارائه نمایند ت��ا امکان 
پول��ی  سیاس��ت گذاری  در  آن  نتای��ج  از   اس��تفاده 

فراهم آید.
به هر ح��ال بازار ارزهای دیجیت��ال در ایران بازاری 
ناش��ناخته اس��ت و هنوز سیاس��تگذاری و ریل گذاری 
دقیقی برای آن صورت نگرفته اس��ت، اگرچه می توان 
انتظار داشت که به سرعت در اقتصاد ایران نیز همانند 
دنیا جایگزین شود؛ اما تا آن زمان باید از مخاطرات آن 
جلوگیری کرد و مردم را نسبت به سودجویی هایی که 

در این حوزه صورت می گیرد آگاه کرد.

کارشناس بازارسرمایه گفت: یکی از مشکلات اصلی 
بورس نوس��ان بوده که در ش��رایط فعلی، نوسانگیران 
ب��لای جان ب��ازار هس��تند و موج��ب ض��رر و زیان 

سهامداران تازه وارد می شوند.
محس��ن عباس��لو در گفت وگ��و ب��ا ب��ورس نی��وز 
اظه��ار ک��رد: ط��ی هفته ه��ای گذش��ته به واس��طه 
اتفاق ه��ای رخ داده از قبی��ل، موض��وع قیمت گذاری 
دس��توری، کاهش ن��رخ ارز موجب ش��د بی اعتمادی 
در ب��ازار ب��ه وج��ود بیای��د و همین مس��ئله موجب 
 شد بیش��تر س��هامداران حقیق به فکر خروج از بازار 

بیفتند.

کارشناس س��رمایه افزود: علی رغم ارزندگی سهام، 
ج��و روان��ی بازار ب��ه گون��ه ای رقم خورد که بیش��تر 

سهامداران به دنبال خروج از بازار بودند.
وی گف��ت: در هفته جاری با اتفاقاتی که درباره نرخ 
ارز صورت گرفت و همچنین با مصوبه دامنه نامتقارن 
و افزایش ضریب اعتباری مجدد برخی از س��هامداران 

وارد بازار شدند.
عباسلو بیان کرد: زمانی که دامنه نوسان به منفی۲ 
و مثبت 5 تغییر کرد آلارمی به س��رمایه گذاران داده 
شد که سیاست گذاران به فکر حمایت از بازار هستند.

کارش��ناس بازار س��رمایه با اش��اره ب��ه پیش بینی 

ن��رخ ارز ب��رای س��ال آینده خاطرنش��ان ک��رد: اگر 
بودج��ه امس��ال ش��رکت ها را بررس��ی کنیم ش��اهد 
خواهی��د بود ک��ه میانگین نرخ ارز هیچک��دام از آنها 
به ۲0 هزار تومان نمی رس��د، بنابراین اگر برای س��ال 
آین��ده ن��رخ ارز حدود ۲0 تا ۲1 ه��زار تومان در نظر 
 گرفته ش��ود با P/E ش��رکت ها، بیشتر س��هام ارزنده 

هستند.
وی درباره دامنه نامتقارن تصریح کرد: در گذش��ته 
با اجرایی ش��دن دامنه نامتقارن صف فروش سنگین 
تشکیل شد که پس از آن گره معاملاتی به میان آمد، 
اما درحال حاضر ش��رایط بازار با قبل متفاوت اس��ت و 

بازار با ریزش ش��دیدی مواجه شده است و تقریبا کف 
نرخ است و به نظر نمی رسد همچنین اتفاقی رخ دهد.
عباس��لو درب��اره اینک��ه گفت��ه می ش��ود دامن��ه 
نامتق��ارن ب��ه نفع نوس��انگیران اس��ت، بی��ان کرد: 
یک��ی از مش��کلات اصل��ی ب��ازار نوس��ان اس��ت که 
در ش��رایط فعل��ی، نوس��انگیران ب��لای ج��ان ب��ازار 
 هس��تند و موجب ضرر و زیان س��هامداران تازه وارد

می شوند.
کارشناس بازار سرمایه گفت: این مشکل در اجرای 
دامن��ه نامتقارن وجود دارد و س��ازمان بای��د بتوانند 

جلوی آن را بگیرد.

ی��ک کارش��ناس ب��ازار س��رمایه گفت: اگ��ر دولت 
یا مس��ئولان ب��ازار س��رمایه اجازه دهند و دس��ت از 
قیمت های دستوری بکش��ند، خارج شدن از پروتکل 

الحاقی تاثیر چندانی بر بورس نخواهد گذاشت.
احمد جانج��ان در گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران 
ج��وان، در رابطه ب��ا تاثیر خ��روج ای��ران از پروتکل 
الحاق��ی بر بازار س��رمایه، اظه��ار کرد:اولین امری که 

در رابطه ب��ا مذاکرات ایران با آمری��کا می توان به آن 
اش��اره کرد زم��ان بر بودن انجام آن اس��ت که همین 
 امر تاثیر فرسایش��ی بر اقتصاد در بازه بلند مدت زمانی 

دارد.
او افزود: از آنجایی که بخش عمده معاملات در بازار 
س��رمایه به اعتماد حداکثری سهامداران باز می گردد، 
به همی��ن خاطر اگر در حال حاضر ش��اهد افُت بازار 

س��رمایه هس��تیم علت اصلی را تا حدودی می توان از 
بی��ن رفتن اعتماد به بورس دانس��ت و ارتباط چندان 
زی��ادی به بح��ث برجام و نرخ ارز ن��دارد زیرا دلار در 
بیش��تر صنایع حاضر در بورس با نرخ نیمایی معامله 

می شود.
جانجان گفت: به نظ��ر نمی آید که مذاکرات درباره 
برج��ام به عمر دول��ت فعلی کفاف ده��د، زیرا دولت 

آمریکا از یک طرف کم کاری می کند و از طرف دیگر 
به تعهداتش پایبند نیست.

ای��ن کارش��ناس ب��ازار س��رمایه تصریح ک��رد: اگر 
دولت یا مس��ئولان بازار س��رمایه اجازه دهند و دست 
از قیمت های دس��توری بکش��ند بازار سرمایه با رشد 
مواجه خواهد شد وخارج شدن ازپروتکل الحاقی تاثیر 

چندانی بر بازار نخواهد گذاشت.

مدیرعامل ش��رکت گ��روه صنایع بهش��هر ایران در 
خص��وص پیش بینی وضعیت بازار س��رمایه بیان کرد: 
تغییرات��ی که اخیراً در بازارس��رمایه ص��ورت گرفته، 
نباید دوباره موجب فریب س��رمایه گذاران و رفتارهای 

هیجانی و بدون تحلیل سهامداران شود.
ب��ه گزارش ب��ورس نی��وز، مه��دی آزادواری گفت: 
درمجموع معتقدم بازارس��رمایه ما ظرفیت رشد دارد 
و سهام بسیاری از ش��رکت ها با در نظر گرفتن ارزش 
دارایی ها و روند س��ودآوری ش��رکت ها، ب��رای خرید 
ارزنده اس��ت؛ ولی منافع ارزندگی سهام در بلندمدت 

نصیب سهامداران خواهد شد.
این کارش��ناس بازارسرمایه افزود: س��رمایه گذاری 
کوتاه مدت و نوس��ان گیری روی س��هم ها، ش��اید در 
مقطع��ی کوتاه م��دت برای فع��الان بازار س��رمایه که 

تجربه و دانش مالی کافی دارند، بازدهی مناس��بی به 
همراه داشته باش��د اما؛ نوسان گیری برای سهامداران 

کم تجربه، استراتژی مناسبی نخواهد بود.
وی افزود: س��هامداران کم تجربه تر بهتر اس��ت یا با 
ن��گاه بلندم��دت )حداقل یک س��اله( و تجزیه وتحلیل 
صورت ه��ای مال��ی، اقدام به انتخاب س��هم کنند و یا 
اینک��ه غیرمس��تقیم و از طری��ق ابزارهای��ی همچون 
صندوق های سرمایه گذاری که توسط مدیران حرفه ای 

اداره می شود، اقدام به سرمایه گذاری کنند.
این کارشناس بازار سرمایه در رابطه با انتقاداتی که 
ب��ه عملکرد بازار گردان ها مطرح ب��ود، گفت: بهترین 
بازارگردان ها برای هر سهم، همان سهامداران حقیقی 
و حقوقی هس��تند که منابع مال��ی در اختیار دارند و 

امکان مدیریت خریدوفروش های خود را هم دارند.

آزادواری تاکید کرد: صندوق های بازارگردانی اگرچه 
متولی و متعهد بازارگردانی سهم ها هستند؛ ولی حجم 
منابعی که بازار گردان ها در اختیار دارند، ناچیز است؛ 
وضعیت س��هم ها در روزهای منفی، شبیه آن بوده که 
تصور کنیم تمام س��پرده گذاران یک ش��عبه بانک در 
 ی��ک روز خاص برای دریافت س��پرده های خود اقدام 

کنند.
وی اضافه کرد: طبیعی است که در چنین شرایطی، 
بانک با مش��کل مواجه ش��ده و ام��کان پرداخت پول 
تم��ام س��پرده گذاران را نخواهد داش��ت ؛ انتظارات از 
بازارگردان ه��ا باید منطقی تر باش��د و نمی توان انتظار 
داشت سهامداران ناگهان اقدام به فروش سهم کنند و 

بازار گردان فشار فروش را کنترل کند.
این فعال بازارسرمایه با اشاره به اینکه بازارگردان ها، 

محدودی��ت منابع دارند گفت: ب��رای بهبود وضعیت، 
بی��ش از هر چیز باید روی تغییر نگاه س��هامداران به 
س��هم ها تمرکز کرد؛ آنچه مسلم است اگر بازارگردانی 
سهم الزامی نمی ش��د، با توجه به فروش های هیجانی 
و از سر ترس سهامداران، احتمالا بازار سرمایه ریزش 

بیشتری داشت .
نقدینگ��ی  حج��م  ک��رد:  خاطرنش��ان  آزادواری 
بازارگردان ها آن قدر نیست که موجب تغییر روند بازار 
ش��ود و فقط می تواند به نقدش��وندگی سهم ها کمک 
کن��د. بنابراین عرضه بازار گردان ها در مثبت های بازار 
هم مانعی برای رش��د بازار نخواهد بود و فقط بازار را 
متعادل تر خواهد کرد. سهامداران با انتخاب سهم های 
مناس��ب با نگاه بلندمدت، بهترین ب��ازار گردان برای 

سهم خود خواهند بود.

 طرح تحقیق و تفحص مجلس
 از بورس تصویب شد

عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس با انتشار مطلبی در توئیتر از تصویب طرح 
تحقیق و تفحص از بورس خبر داد.

به گزارش تس��نیم، س��یدناصر موس��وی لارگانی در صفحه شخصی خود در 
توییت��ر با اش��اره به تصویب ط��رح   تحقیق و تفحص از بورس در کمیس��یون 
اقتصادی مجلس نوش��ت: مطابق وعده طرح   تحقی��ق و تفحص 50 نماینده از 

بورس در ۷ محور در کمیسیون اقتصادی تصویب شد.
رش��د حبابی شاخص، علت تش��ویق  روحانی به حضور مردم در بورس بدون 
آموزش، گرانفروشی سهام، فروش سهام کاغذی، سرنوشت پول ها و رانت حاصله 

از محورهای مهم طرح است.
 در این راس��تا تدوین طرح استقلال بورس از دولت را آغاز کرده ایم. همچنین 
جهت روش��ن ش��دن وقایع رخ داده در بورس، بررسی رانت ها و مفاسد رخ داده 
و حمایت از حقوق س��هامداران طرح   تحقیق و تفحص از بورس هم با امضای 
50 نماینده تدوین و در کمیس��یون اقتصادی تصویب و بزودی در صحن علنی 

مطرح می شود.

مروری مقایسه ای بر عملکرد »فجر«
ش��رکت فولاد امیرکبیر کاش��ان در دوره منتهی ب��ه 30 آذر ماه 13۹۹، در 
مقایس��ه با دوره ۹ ماهه سال گذشته افزایش 1۴0 درصد درآمدهای عملیاتی، 
افزایش ۴۹1 درصد س��ود عملیاتی، افزایش ۴۸۹ درصد س��ود خالص، افزایش 

11۹ درصد دارایی ها و افزایش 1۸۴ درصد سود انباشته داشته است.
 P/E ،به گزارش سنا، براس��اس اطلاعات مالی شرکت فولاد امیرکبیر کاشان
س��هم ۷.5 است که در مقایس��ه با P/E صنعت که برابر 10.3 است، از ریسک 

پایین تری برخوردار است.
س��ود خالص »فجر« در ۶ ماهه منتهی به ش��هریور ۹۹ مبلغ ۶ هزار و ۸۶۲ 
میلیارد و ۲۷1 میلیون ریال اس��ت که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 

۴۸۹ درصدی داشته است.
سود هر سهم ش��رکت فولاد امیرکبیر کاشان، پس از کسر مالیات در ۹ماهه 
منتهی به اذر ۹۹ مبلغ ۸ هزار و ۷5۲ ریال است که نسبت به مدت مشابه سال 
گذش��ته رشد ۴۸۹ درصدی داشته است. نکات با اهمیت گزارش شرکت فولاد 
امیرکبیر کاشان در دوره ۹ ماهه منتهی به 30 آذر ماه 13۹۹ در مقایسه با دوره 
مشابه سال گذشته به شرح زیر است: افزایش 1۴0 درصد درآمدهای عملیاتی، 
افزایش ۴۹1 درصد س��ود عملیاتی، افزایش ۴۸۹ درصد س��ود خالص،  افزایش 
11۹ درصد دارایی ها، افزایش 1۸۴ درصد س��ود انباشته، افزایش 1۴0 درصد 
حقوق مالکانه،  افزایش حاشیه سود ناخالص از ۲1 درصد به ۴۲ درصد، افزایش 
حاشیه سود عملیاتی از ۲1 درصد به ۴1 درصد، افزایش حاشیه سود خالص از 
1۸ درصد به 33 درصد، افزایش بازده دارایی از 30 درصدبه ۶۶ درصد، افزایش 

بازده حقوق صاحبان سهام ۶۲ درصد به 1۴1 درصد.

 »فگستر« 9ماهه 
برای هرسهم8۶1ریال سود ساخت

شرکت گسترش صنایع روی ایرانیان در صورت های مالی میان دوره ای ۹ماهه 
اعلام کرد که برای هرسهم ۸۶1ریال سود ساخته است.

به گزارش س��نا، ش��رکت گس��ترش صنایع روی ایرانی��ان در گزارش ۹ماهه 
منتهی به 30آذر13۹۹، توانسته سود عملیاتی خود را در مقایسه با مدت مشابه 

سال مالی قبل با افزایش ۲۸5درصدی به ۴3۷میلیارد ریال برساند.
این ش��رکت س��ود خالص را با افزایش 313درصدی ب��ه ۴30میلیارد ریال و 
س��ود انباش��ته را با افزایش 1۷۸درصدی به ۴11میلیارد ریال برساند. شرکت 
گس��ترش صنایع روی ایرانیان 500میلیارد ریالی در این دوره توانس��ته س��ود 
هرس��هم را با رش��د ۶5درصدی مبلغ ۸۶1ریال محقق سازد. »فگستر« در این 
گزارش به اهداف خود در خصوص تولید و فروش محصولات اش��اره کرده است 
ک��ه با توجه به نقش و اهمیت روز افزون این محصول در صنایع پایین دس��ت، 
مصمم اس��ت جهت دستیابی بهتر به اهداف ترسیم شده و افزایش سوددهی و 
همچنین تامین نیاز ش��رکت های تولید کننده شمش و جلب رضایت مشتریان 
خود، در چارچوب سیس��تم مدیریت کیفیت ش��رکت براس��اس استانداردهای 
بین المللی و رعایت استانداردهای ملی و الزامات قانونی و نیازمندی های خاص 
مش��تریان اقدام کند و در این راس��تا به دنبال افزای��ش راندمان تولید و بهبود 
کیفیت محصولات با استفاده از روش های نوین است، همچنین شرکت همواره 
جه��ت ارتقای س��وددهی درصدد برنامه ریزی دقیق تر ب��رای تولید و فروش در 
زمان مناس��ب )L.M.E بالا( اس��ت تا از این طریق موجبات رشد سوددهی را 
فراهم کند. این ش��رکت در مدت مورد گزارش توانس��ته است فروش خود را به 
۲هزار و ۷50میلیارد ریال رس��انده و از این محل س��ود ناخالص ۲3۹میلیارد و 

۲۲۸میلیون ریال شناسایی کند.

 سرمایه »فروی«
 50 درصد افزایش می یابد

هیات مدیره شرکت ذوب روی اصفهان پیشنهاد افزایش سرمایه 300 میلیارد 
ریالی، معادل 50 درصد سرمایه این شرکت را به مجمع عمومی فوق العاده این 

شرکت پیشنهاد داد.
به گزارش س��نا، ش��رکت ذوب روی اصفهان عنوان کرده است برنامه افزایش 
س��رمایه از مبلغ ۶00 میلیارد ریال به ۹00 میلیارد ریال دارد. بر اس��اس این 
گزارش، افزایش سرمایه »فروی« از محل سود انباشته به منظور جبران مخارج 
س��رمایه ای گذش��ته که در تاریخ ۲۷ بهمن ماه 13۹۹ به تصویب هیات مدیره 
رسیده و جهت اظهارنظر به حسابرس و بازرس قانونی ارسال شده، خواهد بود. 
بدیهی اس��ت انجام افزایش سرمایه یاد ش��ده منوط به موافقت سازمان بورس 
و اوراق به��ادار و تصوی��ب مجم��ع عمومی فوق العاده اس��ت و در این خصوص 

اطلاع رسانی خواهد شد.

روی خط خبر
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